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Resum 

L’Orquestra de Guitarres de Barcelona és una agrupació musical de més de trenta anys d’antiguitat formada per músics estudiants i                                       

professionals de la guitarra clàssica. Hi formo part des del juny del 2019 i al llarg d’aquest temps, he percebut com per part de l’agrupació no                                                   

hi havia cap tipus de gestió de la seva comunicació, tret de moments puntuals que no demostren coherència entre si, per aquest motiu, vaig                                               

pensar que seria un bon punt de partida pel meu treball final de grau, proposar-me crear una identitat corporativa i branding per a l’Orquestra                                               

de Guitarres de Barcelona al veure que té un gran potencial dins del sector cultural. 

 

Paraules clau: Orquestra de Guitarres de Barcelona, identitat corporativa, branding, orquestra, música, identitat visual, imatge corporativa,                               

guitarra clàssica, orquestra de guitarres,  conjunt de guitarres. 

 

Abstract 

The Barcelona Guitar Orchestra is a musical group of more than thirty years of antiquity formed by student musicians and professionals of the                                             

classical guitar. I am part of it since June 2019, and throughout this time, I have noticed that the group has not been able to manage its                                                     

communication in any way, except for specific moments that do not demonstrate coherence between them, for this reason, I think that it                                           

would be a good starting point for my work at the end of the year, to propose creating a corporate identity and branding for the Barcelona                                                   

Guitar Orchestra because it has great potential in the cultural sector. 

 

Key words: Barcelona Guitar Orchestra, corporate identity, branding, orchestra, music, visual identity, corporate image, classical guitar,                               

guitar orchestra, guitar ensemble. 
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1. INTRODUCCIÓ 

 

El treball s'inicia amb una primera fase d’investigació amb l’objectiu de plantejar el brief i resoldre les preguntes que quedin pendents un cop                                             

redactat el brief. Així, aquesta investigació es dividirà en dues parts, en primer lloc, una recerca d’informació sobre l’Orquestra de Guitarres                                         

de Barcelona per tal de conèixer la seva història i aprofundir a les preguntes del brief, un anàlisi de la comunicació existent i l’empremta                                               

digital a les xarxes socials i a internet de l’Orquestra. Finalment un anàlisi de la competència. 

Un cop analitzades les dades i coneguda la informació necessària, es passarà a la segona part de l’investigació, que consistirà en plantejar                                           

uns objectius per complementar la informació arrel de les conclusions extretes a la primera part de l’investigació. S’utilitzarà la metodologia                                       

que sigui necessària per tal de poder assolir els objectius plantejats i arribar a la creació del concepte creatiu que permeti establir la proposta                                               

d’identitat corporativa. 
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2. INVESTIGACIÓ DE LA MARCA 

 

2.1 Història i informació 

 

Aquest primer apartat presenta un recull d’informació sobre dades de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona (OGB) que donen resposta al                                       

plantejament d’un brief. Informació general, filosofia i història de la marca, la seva organització i el recorregut que ha tingut al llarg dels anys.                                               

L’informació aquí presentada, s’ha extret del meu coneixement, experiència personal, i relació amb la OGB i els seus membres, de la consulta                                           

de la seva pàgina web, i d’un currículum escrit al qual he tingut accés (ANNEX 1). 

 

 

Orquestra de Guitarres de Barcelona. Què és? Qui són? 

 

Es va formar l’any 1989 

L’agrupació la va crear Sergi Vicente, qui l’ha dirigida des dels inicis i segueix actualment. Vicente també és qui escriu i/o adapta tot el                                               

repertori que interpreta l’orquestra. 

 

DIRECTOR 

Actualment, Sergi Vicente és professor del Conservatori del Liceu, compositor i músic professional que du a terme una gran activitat                                       

pedagògica i concertística, fa concerts per tot el món com a solista i música de cambra, ha gravat per radio i televisió i té editats cinc CD.                                                     

Com a director de la OGB ha estat reconegut a nivell internacional. 
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ORIGEN 

Un ensemble de vuit alumnes de Sergi Vicente va ser l’origen de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. 

Al llarg dels anys el projecte ha anat cresquent fins a convertir-se en una agrupació professional, han passat per la OGB més de 100                                               

guitarristes. 

 

MEMBRES 

Pràcticament tots els membres son professors, graduats o alumnes del Conservatori del Liceu. 

L’organització dels membres de l’orquestra està dividida en cinc veus, (guitarres soprano, guitarres primeres, guitarres violes, guitarres cellos                                   

i guitarres baixos) fet que fa possible que pugui variar el nombre dels components independentment del resultat musical. No té permanència,                                         

els músics decideixen a quins períodes i esdeveniments volen acudir, per aquest motiu es poden veure imatges i enregistraments de concerts                                         

amb 100 membres i altres amb 15. 

Actualment els membres són de varies generacions diferents, fet que aporta una riquesa especial tant pels propis músics com pel públic i el                                             

resultat musical. Hi ha des d’alumnes de 22 anys fins a guitarristes totalment professionals que formaren part dels orígens. 

Actualment hi ha una mitjana de 25 membres actius. 

 

MÚSICS CONVIDATS 

A part de tenir un ampli repertori només per a guitarra, també comparteix escenari amb músics solistes de reconegut prestigi i nom. Al llarg                                               

dels anys han estat molts els qui han tocat amb l’orquestra i es manté aquesta dinàmica. Els solistes més comuns actualment son violí,                                             

clavicèmbal, soprano i dansa, però al llarg de la seva història han compartit escenari també amb violoncel, bandoneó, bandúrria, etc. 

Això ho juguen com a possibilitat de fer concerts diferents, adaptats i especials segons el solista acompanyat, a més, moltes gires i                                           

propostes de concerts sorgeixen per l’oferiment d’un músic de voler tocar amb la OGB. 
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QUÈ FA LA OGB? 

Interpreta obres des de compositors barrocs fins a contemporanis, especialitzada, a més, en música espanyola. 

Té una programació regular al Palau de la Música Catalana on hi actuen una mitjana de cinc concerts per temporada. El format dels concerts                                               

al Palau no sol variar, unes dues hores de duració, dividit en dues parts i el repertori interpretat per ordre cronològic, les obres amb músics                                                 

convidats es van alternant al llarg del concert, clavicèmbal, violí, cant i/o dansa. 

A part d’aquesta programació regular, actua a molts altres escenaris, per exemple, al llarg d’una temporada, la OGB complementa el Palau                                         

amb actuacions a altres escenaris de Catalunya, a llocs diversos d’Espanya i, segons les oportunitats que sorgeixen, es fa una gira a alguna                                             

ciutat internacional.  

A més, rep invitacions per actuar a festivals de guitarra o de música general arreu d’Europa. 

Aprofita tant el naming (Orquestra de Barcelona) com la simbologia de la guitarra com a reclam turístic, gran part dels espectadors dels seus                                             

concerts al Palau de la Música Catalana son turistes que visiten la ciutat. També aprofiten el concepte d’identitat cultural d’Espanya quan                                         

actuen a l’estranger. 

 

QUÈ HA FET LA OGB? 

El Currículum de la OGB és molt extens tant per la seva longevitat com per la continua activitat que té. 

Ha participat en nombrosos Festivals i recitals a diferents llocs d'Espanya: Festival Internacional de Guitarra de Ponferrada, en el Festival de                                         

Música dels Pirineus, IV Cicle de Guitarra Clàssica de Madrid, el Festival Internacional de la Rioja, etc. A importants sales com el Teatre                                             

Arriaga de Bilbao, al Palau de la Música de València, etc. Així com la col·laboració a l'acte celebrat a Montjuïc (Barcelona) per a la lluita contra                                                   

la leucèmia al costat de Josep Carreras el juliol del 98. 

El 2009 va ser dirigida per Leo Brouwer al concert inaugural del XX Festival de Guitarra de Barcelona, que es va enregistrar per TV3. 

El 2000 va començar la trajectòria internacional participant al Festival Internacional de Guitarra de l'Havana compartint programa al costat de                                       

importantíssimes figures de la guitarra. A partir d’aquí, ha realitzat nombroses gires, a Rússia el 2003. El novembre del 2009 i l’abril del 
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2011, sota el management de “Columbia Artists”, va culminar amb gran èxit dues gires per l’Est i l’Oest dels EE.UU. També han ofert                                             

actuacions a Roma, Paris i Viena. 

Es convidada periòdicament al Festival de Música de la Mediterrània de Còrsega, una trobada musical on la OGB hi participa representant a                                           

Espanya. 

Aquest passat Gener 2020 va celebrar el seu 30 aniversari amb una gira a Sofia, Bulgària, on va fer un concert al National Palace of Culture i                                                     

va enregistrar varies obres als estudis de la Radio Nacional Búlgara.  

Al 2001 va editar el seu primer CD i el 2004 va publicar un DVD del concert realitzat al Palau de la Música Catalana al maig del mateix any                                                         

amb motiu del 15 aniversari. 

 

QUI HO GESTIONA? 

Sergi Vicente, el director, també director artístic, és qui s’encarrega de l’organització de tot, convoca els assajos, contacta amb la premsa i                                           

majoritàriament gestiona ell els contactes de contractactació, tot i així, hi ha determinades actuacions que sí que es fan a través d’agència                                           

d’artistes, manager, o per algun músic interessat que ofereix una proposta a l’orquestra. 

QUI HI POT FORMAR PART? 

Per entrar com a músic dins la OGB, no es fa cap prova ni audició pública periòdicament, és el mateix director qui contacta amb els                                                 

guitarristes que veu que poden formar-hi part. La majoria de membres han estat o son alumnes del director. 

Aquest fet fa que es crei un ambient d’amistat i els músics vulguin formar part de la OGB com una activitat d’oci. 

 

QUI ÉS LA OGB PELS GUITARRISTES? 

Aquesta orquestra és un punt de referència per a la gran majoria de guitarristes de Catalunya, té una reputació molt important degut als llocs                                               

on actua, escenaris que només són accessibles per un músic al formar part d’una orquestra. 

Per part dels alumnes de guitarra del Conservatori del Liceu, per a ells és un objectiu i un referent poder algun dia formar part de la OGB                                                     

perquè allà hi veuen als seus professors i des de que son petits coneixen l’existència de l’orquestra. 

5 



2.2 Comunicació feta. Què diuen i com ho diuen 

 

En aquest segon apartat es pretén conèixer quina comunicació treballada existeix, i quina és l’empremta digital que apareix a internet i a les                                             

xarxes socials de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. 

 

En primer lloc es presenta un breu anàlisi de la comunicació online per tal de respondre a les següents preguntes. Tenen pàgina web? Quines                                               

xarxes socials utilitzen? Quina és i com és la seva activitat a aquestes xarxes?. 

 

 

2.2.1 Comunicació online. Què tenen? 

 

- Pàgina web 

- Facebook 

- Spotify 

 

● PÀGINA WEB http://orquestaguitarrasbarcelona.com/es/ 

 

La pàgina web utilitza el domini orquestaguitarrasbarcelona.com i té l’opció de consultar-la en tres idiomes, català, castellà i anglès. 

 

Està dividida per seccions, a continuació es farà una enumeració d’aquestes i una descripció del que es troba dins de cada apartat. 
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Seccions: 

- Inicio 

- Currículum 

- Sergi Vicente  

- Vídeos 

- Fotos 

- Contacto 

 

 

- INICIO →  Tres fotos que van passant. Text petit bienvenido a la web de la Orquesta de Guitarras de Barcelona. 

- CURRÍCULUM → Text molt llarg que explica la creació i els inicis de la formació i els diferents concerts, gires i reconeixements                                           

passats. 

Escrit en tercera persona, informació ordenada cronològicament fins l’any 2008. 

- SERGI VICENTE → Currículum del director, escrit en tercera persona. Mateix to que el currículum de l’orquestra. 

- VIDEOS → Enllaços a 12 vídeos de concerts a diferents sales. 

- FOTOS → Fotografies de concerts en directe i posats dels membres de l’orquestra. 

- CONTACTO → Direcció de email i número de telèfon mòbil. 

 

CONCLUSIONS WEB:  

- És molt visual, permet a l’usuari fer-se una idea del que és l’orquestra, apareixen fotos i videos d’accés user friendly.  

- Els textos que hi apareixen són molt formals i llargs, això es pot comprovar sobretot a l’apartat de currículum, tot i que està                                             

dividit en paràgrafs, la informació que hi apareix és massa densa i està desendreçada. A més, la informació més recent que hi                                           
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apareix data del 2008, fet que fa pensar que l’Orquestra de Guitarres de Barcelona no ha tingut cap tipus d’activitat des de                                           

llavors. 

- Falta més facilitat a l’hora de contactar, no hi ha un formulari de contacte directe, no hi ha informació de managers ni                                           

productores. Que únicament hi hagi una direcció de email i un telèfon mòbil genera desconfiança i poca professionalitat. 

- Els documents audiovisuals que presenten estan desendreçats i desactualitzats. Els vídeos, i fotografies que hi apareixen són                                 

molt antigues. 

- No proporciona cap enllaç on es puguin consultar els propers concerts, ni per obtenir informació ni per a la compra d’entrades. 

- La pàgina apareix traduïda a tres idiomes, per tant, es pot suposar que vol arribar a un públic ampli i es dona a conèixer com a                                                   

un conjunt important dins del món musical. 

● PERFIL PÀGINA FACEBOOK 

https://www.facebook.com/Orquesta-de-Guitarras-de-Barcelona-194528113094/ 

 

La Orquestra de Guitarres de Barcelona té un perfil de músic/grup de música creat a la xarxa social Facebook. Aquesta pàgina es va obrir                                               

l’any 2012 i actualment té 893 “me gusta”. 

 

Al llarg de tot l’any 2019 només s’han fet dues publicacions. 

L’any de més activitat va ser el 2012-2013, a partir d’aquí, les publicacions són molt esporàdiques. 

 

Les publicacions són principalment compartits de cartells de concerts, enllaços a notícies de diaris i algunes fotografies de concerts. 

 

Aquí s’utilitza un llenguatge més proper que a la web, a cops apareix la segona persona. 

 

CONCLUSIONS FACEBOOK 
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- Hi ha hagut una època on s’ha utilitzat molt aquest canal (2012/13). 

- Actualment té molt poca activitat → la pàgina està inutilitzada. 

- Poca interacció d’usuaris, però la que apareix, és per coneixement i/o tracte d’agraïment cap a l’Orquestra, per tant es pot concloure                                         

que la OGB té un petit públic fidel que reconeix la seva activitat. 

- Pel que fa al públic, la comunicació feta a través del perfil de Facebook es dirigeix amb un to proper cap als seguidors de l’orquestra, i                                                   

la resposta que es veu per part del públic és escassa però corresposta.  

 

 

● SPOTIFY 

 

La orquestra té creat un perfil d’artista a la plataforma de música Spotify, amb el nom “Orquestra Guitarres Barcelona”. El perfil té quinze                                             

seguidors i, segons les dades de la plataforma, uns trenta oients mensuals. 

El contingut que es presenta al perfil es el disc gravat l’any 2001 en format digital. 

 

* L’Orquestra té un sol disc CD editat l’any 2001 i una gravació en format DVD d’un concert al Palau de la Música 

 

CONCLUSIONS SPOTIFY 

- És positiu que hi aparegui el contingut gravat que tenen de forma digital 

Està poc explotat ja que no hi apareix cap informació de futurs concerts ni s’utilitza l’espai de biografia. 

 

 

 

2.2.2 Comunicació offline 
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En segon lloc, es passa a analitzar les peces de comunicació offline que s’hagin treballat per part de la OGB, material visual i altres                                               

aplicacions.  

 

He tingut accés a programes de mà de concerts, cartells i flyers informatius de descomptes de concerts. 

 

Els programes de mà tenen copiat literalment el currículum que apareix a la pàgina web, però amb la informació reduïda, si es llegeix, es veu                                                 

que són fragments del currículum que es presenten escrits de forma no continuada i molt dispersa. 

Aquests materials no el dissenya directament l’Orquestra si no que ho fan els promotors o organitzadors de cada lloc. Per tant, no segueixen                                             

absolutament cap línia gràfica ni imatge corporativa. 

No hi ha cap logotip ni marca visible utilitzada ni creada de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. 

Pel que fa al públic, el to de la comunicació dels programes de mà i els flyers (concerts al Palau de la Música Catalana) estan dirigits                                                   

principalment a turistes, s’utilitza la figura de la guitarra i de les ballarines d’estil flamenc com a reclam turístic de la cultura del país. 

 

CONCLUSIONS GENERALS 

Analitzada l'empremta digital i la comunicació offline de la OGB, es dedueix que no ha estat mai treballada la comunicació amb una intenció                                             

clara. S’han anat fent coses com la pàgina web o el perfil a Facebook a moments desorganitzats i sense cap estratègia ni pla de                                               

comunicació, ja que la informació i el  to de la comunicació no es coherent ni respon en absolut als valors i a la realitat de l’agrupació. 

La comunicació que es fa es dispersa, erràtica, amb continguts antics, desactualitzats, desendreçats, i no es continuada ni coherent. Amb                                       

aquest anàlisi i amb la informació que es té de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona sembla que la comunicació que presenta és fruit de la                                                 

bona voluntat de gent puntual que decideix publicar informació i/o continguts en moments concrets sense cap tipus d’estratègia al darrere. 

El que es veu relativament no és que ells vulguin comunicar de forma desendreçada, desactualitzada i sense coherència, si no que aquest                                           

resultat de comunicació sorgeix de la casualitat, perquè tot és tan diferent, desigual i interromput, que no reflecteix cap voluntat de                                         
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comunicar, així, siguin els valors que siguin els que comuniquin tant els textos, els perfils a xarxes socials i els cartells i flyers, no es pot                                                   

deduir que aquesta comunicació sigui una intenció d’explicar el valor de la marca. 

 

Un cop s’arriba a la conclusió de que la comunicació feta no és conseqüència de cap estratègia deliberada ni s’ha fet amb intenció, es                                               

considera que la feina d’aprofundir més a l’anàlisi de les peces comunicatives no resulta d’utilitat. Qüestionar-se l’estil de la comunicació dels                                         

textos, quin tipus de llenguatge utilitzen, a quin públic es dirigeixen, etc. No proporcionarà una informació verídica a l’hora de detectar quins                                           

valors conformen amb aquest tipus de comunicació. Ni es poden utilitzar els valors resultants per elaborar l’estratègia i el concepte creatiu. 
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3.  INVESTIGACIÓ COMPETÈNCIA I SECTOR 

 

En primer lloc, cal conèixer quina és la situació del mercat més proper, en aquest cas, quines formacions musicals similars existeixen, i un                                             

cop situats, passar a analitzar la seva història i comunicació i comparar-la amb la de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. 

 

 

3.1 Orquestres de guitarres 

 

Per la informació que s’ha obtingut al principi del brief, l’Orquestra de Guitarres de Barcelona té una antiguitat destacable, però al llarg de tots                                               

aquests anys fins a dia d’avui, han sorgit altres agrupacions similars que ofereixen música en format d’orquestra interpretada exclusivament                                     

per un instrument, la guitarra.  

 

Amb una primera investigació s’han trobat nombroses agrupacions que es defineixen com a orquestres de guitarres, la cerca se centrarà                                       

prioritàriament a les que tinguin origen espanyol, tot i que, si escau, s’inclourà alguna agrupació similar internacional. 

 

A continuació es detalla un llistat de les orquestres que es poden considerar competència de cara a la similitud del servei oferit, apareixen sis                                               

agrupacions espanyoles i tres internacionals. 

 

 

- Orquesta de Guitarras de UA Madrid 

- Orquesta de Guitarras de Albacete 

- Orquesta de Guitarras de Madrid 

- Orquesta de Guitarras Asociación de Amigos de Yecla 
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- Orquesta de Guitarras de Málaga 

- Guitarodia - Joven Orquesta de Guitarras de Córdoba 

- Orquesta de Guitarras Simón Bolívar 

- Orquesta Ciudad de la Mancha 

- Orange County Guitar Orchestra 

- Altres formacions no professionals i de caràcter educatiu de conservatoris i escoles de música 

 

Aquesta primera cerca permet situar el mercat de les orquestres de guitarres, es veu que hi ha agrupacions amb nom propi tot i que poques                                                 

han tingut o tenen un recorregut professional, entenent que han estat contractades per oferir concerts que no siguin dins dels mateixos                                         

centres educatius on es van formar. 

 

Per tal de realitzar una comparació més visual entre la marca treballada (OGB) i la seva competència de servei, es presenta en format de taula                                                 

una equiparació amb la història de cada agrupació, mesurada per l’any de fundació. En segon lloc, la qualitat del servei oferit, quina és la                                               

seva activitat? A qui va dirigida? I finalment una enumeració de la presencia digital que té cada orquestra. 

 

3.1.2 Comparació amb la OGB  

- Història 

- Comunicació 
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ORQUESTRA  ANY DE FUNDACIÓ  ACTIVITAT  DIGITAL/XXSS 

OG Barcelona  1989  Professional  web 
Facebook 
Spotify 

OG UA Madrid  2004  Docent/ 
didactica no professional 
UAM 

web 
Facebook 
Youtube 

OG de Albacete  2017  Vinculada a conservatori  
Estudiants 

web 
Facebook 
Youtube 
Instagram 

OG de Madrid  2015  Patrocinada per Guitarras de Luthier 
(botiga de música) 

Facebook 

OG Asociación de Amigos de Yecla  2009  Escola de música   web 
 

OG de Málaga  2014  Amateur  Facebook 
Youtube 
Instagram 

Guitarodia - Joven OG de Córdoba  ?  Assignatura CSMC  Facebook 

OG Simón Bolívar  2012  Conservatori Simón Bolívar (Venezuela)  Facebook 
Youtube 
Instagram 

O Ciudad de la MAncha  2011  Professional/Docent  web 
Facebook 
Twitter 
Instagram 

Orange County Guitar Orchestra  2012  Professional/Docent  web 
Facebook 
Instagram 
Youtube 

14 
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https://www.instagram.com/orangecountyguitarorchestra/?hl=es
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Un cop vista la situació de la competència d’orquestres de guitarres, es conclou que, a l’hora de comparar cada una amb l’Orquestra de                                             

Guitarres de Barcelona, hi ha unes diferències fonamentals que podrien ser el punt de partida de la cerca dels valors diferencials que                                           

permetin fonamentar la creació del concepte creatiu i el sorgiment de la identitat corporativa de la marca treballada. Pel que fa a la                                             

comunicació digital, la competència té una tímida presència a les xarxes socials, igual que la OGB, perfils a les xarxes socials on difonen                                             

informació, però no es pot considerar que cap tingui una estratègia pensada al darrere, ni de posicionament, ni de visibilitat, fets que, com                                             

s’ha presentat anteriorment al brief, l'Orquestra de Guitarres de Barcelona tampoc té treballats. Així, només partint de la informació extreta                                       

del contingut digital, l’únic que podem diferenciar de la OGB és que es va fundar uns vint anys abans que la seva primera possible                                               

competència. En canvi, aquí és on la informació presentada al principi del brief és d’utilitat i permet concloure que aquesta primera                                         

diferenciació no és només numèrica si no també històrica, es demostra amb fets que la OGB té una àmplia trajectòria i, per la informació que                                                 

s’ha obtingut, és pot destacar que té una antiguitat major a la seva competència, per tant, es poden plantejar els valors de tradició,                                             

experiència, capdavanter o pioner. L’antiguitat seria el primer valor diferencial de la marca. 

 

En segon lloc, la comparació amb la competència i la informació de la marca treballada també permet obtenir un segon valor diferencial, la                                             

professionalitat. Pel que comunica la competència a l’entorn digital i per les seves trajectòries, es dedueix que el seu terreny no és el                                             

professional. Es presenten com a agrupacions enfocades principalment a la docència i no conten en absolut amb el currículum que té                                         

l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. Tot i això, s’ha de tenir en compte que l’origen de la OGB també va ser el didàctic, però actualment ja                                                   

no té cap tipus de vincle amb l’educació, es tracta d’una agrupació musical totalment professional. 
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3.2 Orquestres de corda i simfòniques professionals 

 

Una agrupació musical forma part del sector servei, uns serveis que generalment són molt similars, sobretot si es tracta de música clàssica                                           

on la importància no recau en la personalitat de l’intèrpret si no més bé sobre la tècnica i la qualitat de la seva interpretació. Per aquest motiu,                                                     

no s’ha de buscar una competència directe en quan a una diferenciació de producte, si no més bé una diferenciació de comunicació i imatge                                               

d’aquest servei oferit per tal de poder posicionar l’agrupació més enllà de la qualitat de la seva música. 

 

Per aquest motiu, es creu convenient tenir en compte també a un sector de competència que potser no és tan directe en quan a similitud de                                                   

servei, però sí en quan a objectius del que es vol oferir. És el cas de les orquestres de corda i simfòniques professionals, aquestes                                               

agrupacions, a diferència de la OGB no són específiques d’un son instrument si no que mantenen la formació del que es coneix com una                                               

orquestra convencional.  

 

A continuació es mostren en un llistat algunes de les orquestres que es poden considerar possible competència per a la OGB. 

 

- Orquestra Simfònica de Barcelona i Nacional de Catalunya - OBC 

- Orquestra simfònica del Vallès 

- Orquesta y Coro Nacional de España 

- Orquesta Filarmónica de España 

- Orquestra Barroca de Barcelona 

- Orquesta y coro de RTVE 

- Orquesta sinfónica de Minería 

- Mahler Chamber Orchestra 

- London Symphony Orchestra 
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3.2.1 Comparació i referència 

 

Tenir en compte aquest sector més ampli de competència pot aportar a l’investigació, per una part, la troballa d’un altre valor diferencial i, per                                               

altra, un lloc on mirar-se, un objectiu per assolir i prendre com a referent pel que fa a l'estratègia de comunicació d’aquestes orquestres. 

S’ha de tenir en compte que la majoria d’aquestes orquestres estan vinculades a institucions públiques, com pot ser L’Auditori, RTVE o                                         

l’Ajuntament de la ciutat, així que la part de finançament i visibilitat no és comparable amb la de la marca treballada. 

 

Aquest llistat consta de sis orquestres d’àmbit nacional i tres d’àmbit internacional, a més, cal tenir en compte que hi ha dues orquestres que,                                               

a més, sumen un altre vincle de competència amb la marca treballada, la proximitat i la relació amb el territori. És el cas de l’Orquestra                                                 

Simfònica de Barcelona i Nacional de Catalunya (OBC) i l’Orquestra Simfònica del Vallès. Ambdues agrupacions tenen vincle amb el territori                                       

català, igual que l’ Orquestra de Guitarres de Barcelona, per tant, hi pot haver un públic comú. 

 

La decisió d’estudiar com a competència les orquestres generals de corda, és un gest que faig al contemplar que el cas de l’Orquestra de                                               

Guitarres de Barcelona és tan diferencial i específic que no és comparable amb les altres orquestres de guitarres, si no que s’ha de fer un                                                 

punt d’inflexió de dir que la identitat corporativa que es vol crear entorn a la marca és comparable a la identitat d’una orquestra simfònica de                                                 

renom. La prèvia important d’on surt aquesta decisió és la informació que jo he pogut conèixer de la OGB més enllà del que es diu d’ella a                                                     

l’entorn digital, d’aquesta informació es podràn extreure els valors que fonamentin la identitat. Aquesta és la raó per qual es decideix que la                                             

manera de comunicar de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona ha de ser molt més propera, semblant i en competició amb les orquestres de                                             

corda generals que amb les orquestres de guitarres actuals. 

El punt cabdal és la història i la trajectòria real de la Orquestra de Guitarres de Barcelona, d’aquí sortirà la proposta de valor. La comunicació                                                 

que hi ha a les xarxes no correspon al que son. Aquest coneixement del que son és el nucli, amb aquesta informació s’arriba a la conclusió                                                   

de que el que surt a la xarxa i les peces de comunicació és erràtic, interromput i desigual. 
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4. METODOLOGIA 

 

Un cop extretes i presentades les anteriors conclusions, es planteja que la major fortalesa de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona està dins                                           

seu, és la seva història i trajectòria. Per molt que la comunicació no hagi estat aparentment treballada de forma voluntària i conscient,                                           

l’agrupació compta amb més de trenta anys d’història i reconeixements per part del sector i del públic, per tant, la proposta de valor que s’ha                                                 

d’anar a buscar existeix ja dins de la seva història, i la seva història son els músics que en formen part. 

 

Així, es veu convenient reforçar la investigació cap als propis membres per veure si aquesta hipòtesi de proposta pot funcionar, i, si tota la                                               

informació anteriorment analitzada i explicada és verídica. A continuació es presenten els objectius que es pretenen aconseguir amb la                                     

realització d’aquesta investigació i quina és la metodologia que es considera més oportuna per donar-hi resposta. 

 

 

 4.1 OBJECTIUS  

 

GENERAL: Obtenir tota la informació rellevant que permeti identificar quins són els valors de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona per crear 

una identitat de marca. 

 

Objectius específics 

 

- Descobrir si la informació dels meus coneixements previs és verídica 

- Identificar si la informació dels meus coneixements previs és incompleta 

- Conèixer la imatge de marca que tenen els membres actuals de la OGB 

- Determinar si és cert que mai hi ha hagut una estratègia comunicativa per part de la OGB 
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- Conèixer el motiu de decisió del naming 

- Identificar qui considera la OGB que és la seva competència 

- Conèixer quins són els seus referents 

- Conèixer el grau d'interès que té la OGB per arribar a algun tipus de públic determinat 

- Descobrir si existeix algún insight emocional entorn a la marca 

- Identificar el posicionament digital de la OGB  

- Conèixer què desitja pel seu futur 

- Descobrir com li agradaria a la OGB que la veiés el seu públic 

 

 

4.2 Metodologia utilitzada 

 

Per donar resposta  a aquests objectius s’ha utilitzat la següent metodologia. 

 

Mètode qualitatiu 

● Entrevista en profunditat al director de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona, Sergi Vicente 

● Focus Group amb tres membres músics de la OGB de diferent generació i sexe 

● Focus Group amb tres estudiants de guitarra clàssica del Conservatori del Liceu, membres de la OGB 

● Anàlisi de la reputació online de la marca 

 

Mètode quantitatiu 

● Qüestionari a través de l’eina Google Forms als músics que formen o han format part de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona 
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Aquesta metodologia s’ha aplicat en tres fases. 

 

La primera fase consta de l’aprofundiment sobre la reputació online de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. S’ha utilitzat la tècnica de                                         

l’embut al cercador de Google per tal d’analitzar la reputació gràcies al posicionament SEO i SEM. L’objectiu d’aquesta cerca és conèixer a                                           

fons el món de les orquestres a la xarxa, des del concepte més general fins a la concreció de la marca treballada per veure quin és el seu                                                       

posicionament digital actual. 

En segon lloc s’ha realitzat una entrevista en profunditat al director i fundador de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona, Sergi Vicente.                                           

L’objectiu d’aquesta entrevista era, principalment, aprofundir la informació sobre la història de l’orquestra, conèixer quins són els plans de                                     

futur, així com altres dubtes més específics que ajudin a detectar quins son els valors a treballar i el reason why de la marca.  

 

Un cop realitzada l’entrevista al director, s’han obtingut nombroses respostes i conclusions que porten a saber cap a quin camí s’han de                                           

dirigir els futurs focus groups, què pot ser d’utilitat que puguin aportar els membres de l’orquestra i estudiants de guitarra al conservatori? 

 

Així comença el plantejament de la segona fase, que dona resposta a diferents objectius específics i, a noves preguntes que s’han obert a                                             

l’entrevista en profunditat. 

 

A la segona fase s’han realitzat dos focus groups. L’estructura d’aquesta fase es divideix en dos apartats, en primer lloc, s’ha treballat un                                             

aprofundiment cap al concepte de guitarra, la seva percepció dins la societat i dins del seu ambient d’estudi, el conservatori. S’ha decidit                                           

enfocar-ho així gràcies a les respostes de l’entrevista anterior. En segon lloc, s’ha realitzat un segon focus group amb membres actius músics                                           

de l’Orquestra de Guitarra de Barcelona de tres generacions diferents. L’objectiu principal d’aquest focus group era conèixer la imatge de                                       

marca que tenen actualment els membres de la seva orquestra i detectar insights emocionals entorn a la marca. 
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Per últim, partint de les respostes i conclusions extretes del focus group amb tres membres de la OGB, s’ha realitzat un qüestionari en format                                               

enquesta als músics que formen, o han format part, de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona amb l'objectiu de corroborar els insights                                         

detectats al focus group i confirmar que els resultats són representatius. 

 

Per tant, s’han utilitzat tècniques qualitatives, com son les entrevistes en profunditat i els focus groups, i quantitatives com és el qüestionari. 

 

4.2.1 Tècniques utilitzades a la primera fase 

 

4.2.1.1 Anàlisi de la reputació online de la marca 

 

Amb l’objectiu de tenir una visió clara de quin és el posicionament digital de la marca treballada, del posicionament de la seva competència i                                               

la percepció del concepte d’orquestra, s’ha utilitzat la tècnica de l’embut al cercador Google. 

L’estructura de l’embut a la cerca ha estat la següent: ORQUESTA / ORQUESTA BARCELONA / ORQUESTA DE GUITARRAS / ORQUESTA                                       

DE GUITARRAS DE BARCELONA.  

 

4.2.1.2 Entrevista en profunditat al director i fundador de 

 l’Orquestra de Guitarres de Barcelona 

 

Sergi Vicente és músic professional, compositor, professor del Conservatori del Liceu, i fundador i director de l’Orquestra de Guitarres de                                       

Barcelona. Des dels inicis ell ha estat qui ha donat forma a l’orquestra i seleccionat qui hi podia formar part. Amb l’objectiu de conèixer en                                                 

profunditat quins van ser aquests inicis i quin és el secret de l’èxit de la OGB s’ha realitzat la següent entrevista per poder obtenir de primera                                                   

mà informació interna de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. L’entrevista es va estructurar en tres blocs: 
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En primer lloc, es van plantejar preguntes per obtenir informació sobre l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. Una primera pregunta anava                                       

orientada a quins eren els resultats que s'espera obtenir si es treballés la comunicació i la identitat de la OGB, seguidament, es va aprofundir                                               

amb petits blocs de preguntes en la història, el finançament, la comunicació i la filosofia de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. 

 

En segon lloc, s’ha plantejat el tema del públic. Es volia conèixer quina és la percepció que té del seu públic, si és el mateix al que desitjaria                                                       

tenir, i cap a on es vol dirigir al futur. L'objectiu era concretar si existeix una percepció clara del públic objectiu i, per tant, es treballen les                                                     

propostes artístiques pensant en el públic concret. 

 

En tercer lloc, s’ha parlat de la competència. S’ha de saber si es té present que hi ha una competència directe o si, al contrari, formen part                                                     

d’un oceà blau. També era interessant conèixer quina percepció es té del sector. 

 

Finalment, es presentà un bloc de preguntes més general orientat cap al concepte de guitarra, la percepció que té el gran públic, el món de la                                                   

música professional i el sector de les orquestres simfòniques. 

 

 

 

 

 

 

 

 

4.2.2 Tècniques utilitzades a la segona fase 
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4.2.2.1 Focus group a estudiants de guitarra del Conservatori del Liceu 

 

Com s’ha explicat anteriorment, la segona fase consta de la realització de dos focus group. 

 

Per realitzar aquest primer focus group es va seleccionar a tres estudiants de guitarra del Conservatori del Liceu que també formen part de                                             

l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. Tenen edats compreses entre els 23 i els 28 anys. Hi ha un estudiant de primer curs d’estudis                                             

superiors, un de tercer curs, i un que està realitzant un màster d'interpretació. 

L’objectiu del focus group entre els tres estudiants era crear un debat fluid sobre el concepte de guitarra, quina percepció tenen del seu                                             

instrument i quina és la relació entre els companys. A l’entrevista en profunditat es va detectar que la percepció que té la societat de la                                                 

guitarra podria ser un punt d’investigació d’on extreure un valor interessant per treballar la identitat de la orquestra. 

 

Es van presentar tres temes generals, la figura de la guitarra a l’imaginari social, la relació amb els companys d’altres instruments i entre ells                                               

mateixos, i el concepte d’orquestra dins dels seus estudis. 

 

4.2.2.2 Focus group a tres músics membres actuals de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona 

 

Aquest segon focus group va contar amb la participació de tres membres de la OGB que formen part cadascun d’una generació diferent. A                                             

través de les conclusions obtingudes de l’entrevista en profunditat feta al director, es van detectar valors i maneres de fer que poden ser                                             

claus a l’hora de plantejar el concepte creatiu, per tant, es va veure convenient contrastar si aquests valors i objectius concorden amb les                                             

opinions dels membres de l’orquestra. 

 

L’objectiu principal d’aquest focus group era conèixer quina és la imatge de marca que tenen els qui formen l’orquestra, els seus músics, i si                                               

aquesta imatge concorda amb la que té qui dirigeix el projecte, Sergi Vicente.  
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Les preguntes i temes de debat s’han plantejat amb l’intenció de veure com responen les diferents generacions, entenent que cadascuna                                       

tindrà una visió diferent del projecte i, sobretot, detectar insights emocionals. A part, com s’ha plantejat anteriorment, veure si la hipòtesi de                                           

que la proposta de valor que s’ha d’anar a buscar existeix ja dins de la seva història. Qui millor pot explicar aquesta història són els músics                                                   

que han donat vida al projecte al llarg de tants d’anys. 

 

Tinguent com a referent l’estructura de l’entrevista en profunditat, s’ha organitzat aquest focus group en quatre blocs. 

 

Per introduir, primer se’ls hi ha demanat una breu presentació de la seva història dins l’orquestra i què els motiva a seguir. 

 

El primer bloc gira entorn del significat. Què significa per a ells formar part d’una orquestra, que els hi aporta a la seva vida professional i com                                                     

creuen que són vistos pels altres músics. 

 

El segon bloc ja passa a parlar sobre la competència. Aquí es pretenia conèixer quines són les seves impressions, si han tingut relació amb                                               

altres orquestres i detectar si consideren que poden competir amb orquestres simfòniques. 

 

El tercer bloc es dirigeix al públic. A l’entrevista en profunditat es va detectar que hi havia un públic clar al qual es vol arribar en un futur, per                                                         

tant, és important reconèixer si els membres de l’orquestra s’identifiquen també amb aquest nou públic que vos anar a buscar, o si, en canvi,                                               

tenen altres preferències. En aquest bloc és on es pretén aconseguir una major quantitat d’insights relacionats amb els valors de marca. 

 

Finalment, el quart bloc ja se centra en l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. Es va plantejar, en primer lloc, un joc de personificació de la                                                 

marca, i en segon lloc, de ideació d’un “món imaginari”, d’un suposat planeta de la OGB. Aquesta tècnica d’investigació és clau per conèixer                                             

quina és la imatge que tenen els membres, de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. 
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4.2.3 Tècniques utilitzades a la tercera fase 

 

4.2.3.1 Enquesta als membres de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona 

 

Per concloure la fase d’investigació s’ha realitzat un qüestionari a través de l’eina Google Forms a tots els membres que formen, o han format                                               

part, de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. 

  

Aquesta enquesta es va plantejar amb dos objectius seguint les respostes i les conclusions extretes de l’anterior focus group amb tres                                         

membres representatius. En primer lloc, l’obtenció de dades quantitatives que permetin reforçar les futures decisions, i, en segon lloc,                                     

verificar i contrastar les respostes i els possibles insights detectats dels tres membres representatius.  

 

L’enquesta s’ha dividit de forma molt similar a la de l’últim focus group. S’han abordat els conceptes de significat, competència, públic i                                           

percepció de la imatge de la marca. 

 

El qüestionari està estructurat en vint -i- sis preguntes, de resposta múltiple i de breu resposta escrita. 

 

S’ha decidit que utilitzar aquesta metodologia era adequat perquè permet aconseguir dades numèriques i informació de forma senzilla i                                     

obtenir resultats representatius del conjunt de membres de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. 

4.3 Resultats obtinguts 
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A continuació es presenten els resultats obtinguts de l’investigació. La informació es presentarà seguint la mateixa estructura anterior de les                                       

tres fases. 

 

4.3.1 Primera Fase 

 

4.3.1.1 Anàlisi de la reputació online de la marca 

 

Les conclusions d’aquest anàlisi (ANNEX 3) són els següents: 

 

“ORQUESTA” 

És el terme més general del concepte, encara que formi part del nom de la marca que treballem, no és gens representatiu d’aquesta ni de                                                 

cap altre formació, és necessari afegir-hi una altra referència. Tot i així, la falta de resultats referents a una orquestra de guitarres mostra per                                               

una banda la singularitat de la formació, per tant la fàcil diferenciació, i per altra, la poca presència i coneixement que té dins del món de les                                                     

formacions musicals. 

 

“ORQUESTA BARCELONA” 

Hi ha una forta monopolització del terme “orquestra” a Barcelona de la OBC (Orquestra Simfònica de Barcelona i Nacional de Catalunya), tot i                                             

que s’ha de tenir en compte que els serveis oferts no són similars per tant es pot considerar competència de posicionament però no tant de                                                 

públic. Tot i que no sigui als primers resultats, trobem entrades de la marca treballada, l’Orquestra de Guitarres de Barcelona, visibles que                                           

ens indiquen que té presència dins de les agrupacions d’orquestres a Barcelona. 

 

“ORQUESTA DE GUITARRAS” 
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L’Orquestra de Guitarres de Barcelona està posicionada com una de les principals orquestres de guitarres del país, però també estan                                       

presents altres formacions, la OGB no apareix com a la formació pionera. També podem veure que tot i ser un tipus de formació                                             

característica, no és l'única present. 

 

“ORQUESTA DE GUITARRAS DE BARCELONA” 

El naming de la marca coincideix amb els termes buscats totalment, tots els resultats fan referència a la web, entrades, videos o notícies                                             

relacionades amb l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. 

 

4.3.1.2 Entrevista en profunditat al director i fundador de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona 

 

A través d’aquesta entrevista en profunditat a Sergi Vicente, el director de la OGB, s’han obtingut i detectat informacions i dades rellevants,                                           

així com possibles territoris per la creació del concepte creatiu (ANNEX 4). Per poder arribar a aquestes conclusions, en primer lloc, se li va                                               

preguntar al director quin benefici creu que podria obtenir la seva orquestra si es treballés la comunicació. 

 

“Pienso que la orquesta tiene muchos años de historia, 30, pero que es un tema que no se ha manejado siempre bien. He sido yo quien lo ha 

manejado prácticamente todo y no tengo los conocimientos necesarios ni el tiempo…  ...Creo que llegado este momento, lo que le hace falta 

a la orquesta es canalizar y hacer llegar la historia al público, se han hecho cosas muy bien, pero no en el campo de la comunicación.” 

 

 

Amb aquesta introducció, es veu com el treball de la comunicació de la OGB pot resultar interessant i és necessari. A continuació, l’objectiu                                             

era conèixer més a fons l’origen i la història de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. 
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“Para empezar, hay que trasladarse treinta años atrás, porque el contexto no es el mismo que el actual, si ahora hablamos de una orquesta de 

guitarras, no sorprende, sobre todo en el ámbito educativo, pero en aquel momento fue algo que se me ocurrió a mi, no era nada frecuente 

encontrar asignaturas en los conservatorios ni agrupaciones de guitarristas más allá de un cuarteto.” 

 

 “Echaba en falta la vida social que veía que mis compañeros del conservatorio de otros instrumentos clásicos tenían al formar parte de una 

orquesta. Los guitarristas estudiábamos solos en casa y no conocíamos a los demás.” 

“Cuando empecé a ejercer como profesor y tuve unos cuantos alumnos, montaba cosas para juntarlos de vez en cuando, quería que se 

conocieran y ayudarles a formar grupo. Era con intención pedagógica, y eso ya empezó a formar parte de mi manera de trabajar.” 

 

“...nos llamaban “la tuna””. 

 

“Es una entidad privada, pero decidí cesar la actividad para no tener problemas. Fiscalmente, ya no existe. Ahora, para cobrar los conciertos 

lo hacemos a través de una cooperativa de músicos independientes.” 

 

“A nivel de patrocinador o mecenas no hemos tenido nunca, tampoco se me ha ocurrido. Eso lleva unas gestiones a las que no he podido 

dedicar el tiempo.” 

 

Com es pot observar en el que explica, el fet més característic és que ell mateix s’encarrega de pràcticament la gestió total de l’orquestra des                                                 

dels seus inicis, per tant, tot i que té el benefici de dedicació que suposa un projecte personal, hi ha qüestions que no s’han arribat a treballar                                                     

com caldria, com pot ser la comunicació o la gestió econòmica. Per aprofundir més sobre el tractament de la comunicació, se li va preguntar                                               

sobre el moment de decisió de treballar-la, els beneficis que hi va veure, i si creu que aquests segueixen tinguent efectivitat. 
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“Uno de los músicos solistas que tocaba con nosotros... ...le ofrecí que moviera la orquesta. Él se encargó de crear la página web y el perfil de 

Facebook. Hoy en día, tiene otros trabajos y no puede dedicar su tiempo a esto. Fue hace unos diez años.” 

 

“Fue en esta época cuando más nos llamaban personas externas que yo no conocía, como teníamos la página web, nos localizaban para 

participar en eventos. La mayor actividad nos obligó también a nosotros a trabajar más repertorio. En uno de esos conciertos que surgieron en 

Barcelona, nos vió un representante de Columbia Artists y nos propuso la gira por Estados Unidos” 

 

“Hace falta reactivarlo, ponerlo en orden y actualizar el contenido. Estamos en una etapa de renovación de la orquesta porque hay un cambio 

generacional de los músicos” 

 

La comunicació es va treballar de forma puntual, només la part digital, al llarg de pocs anys, però els beneficis són visibles i el director n’és                                                   

conscient, els hi ha donat oportunitats. Sap que aquesta comunicació ja no és efectiva i s’ha d’actualitzar, la situació actual de l’orquestra                                           

sembla estar a un moment adequat de renovació d’imatge, per aquest motiu, se li va plantejar desenvolupar aquesta qüestió i altres                                         

preguntes sobre la filosofia de la OGB. 

 

“Ahora es un momento en el que me cuesta contar con la implicación de todos a la hora de trabajar y proponer proyectos, los músicos 

participan voluntariamente, no tienen un sueldo y no puedo obligar a nadie a venir, no tienen la misma disponibilidad que hace unos años” 

 

“Estoy apostando por fichar a gente nueva, jóvenes que tienen por delante años en los que podrán aportar ilusión y ganas a la orquesta.” 

 

“Han sido muchos años que he contado con el apoyo de los músicos por tradición. Poco a poco voy uniendo a nuevos y en cuanto tenga a un 

grupo con ganas, podremos tener otros objetivos.” 
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“Necesito una generación nueva que nos empuje a todos.” 

 

“Es un tipo de formación muy original dentro de lo que es el sector musical, lo fue en su creación y lo sigue siendo, porque no es una 

formación típica.” 

 

“Nuestro repertorio de Manuel de Falla, nos aporta como un sello de denominación de origen, tenemos la dignidad y la confianza para 

interpretar esta música, creo que es un valor añadido muy potente.” 

 

“En el futuro quiero apostar por las nuevas generaciones y viajar, siempre que hemos salido fuera de España la acogida ha sido brutal” 

 

“Somos originales, quien no nos conoce se sorprende mucho, una orquesta de guitarras es algo nuevo, a pesar de que hayan pasado treinta 

años. También tenemos la autenticidad, a nivel internacional, gracias al repertorio español que trabajamos, se nos reconoce así.” 

 

Amb aquestes afirmacions es fa present que la formació té un fort caràcter i estructura familiar, que és d’on surt l’impuls de seguir endevant,                                               

Van començar a sortir valors com l’originalitat o l’autenticitat. A continuació, es va plantejar el tema del valor diferencial i el públic. 

 

“Llama la atención la formación, que es muy original.” 

 

“El valor que tiene por encima de una orquesta sinfónica es el repertorio. Nosotros trabajamos mucho la música española y eso nos aporta 

valor a nivel internacional. Una orquesta de guitarras española en el extranjero hace gracia y les parece muy auténtico, más que una orquesta 

de cámara española.” 

 

“En España podemos resultar interesantes, pero fuera de aquí lo somos mucho más.”  
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“Aquí debemos seguir tocando, pero el verdadero campo que tenemos por explorar está fuera de aquí.” 

 

“Tenemos un público muy diverso, dentro del mundo musical, se nos suele mirar con recelo, aún recuerda a “la tuna”, eso, antes de vernos 

actuar.”  

 

“Para el turismo somos atractivos, y si se nos vincula al Palau de la Música Catalana aún más.” 

 

“Fuera de España, el público también varía, ya que los valores que se nos dan son diferentes, a los estudiantes de guitarra a nivel internacional 

les llama la atención una orquesta de guitarras española.”  

 

Hi ha una clara voluntat d’apostar pel públic estranger, així, es va aprofundir sobre quin es el públic al qui li agradaria arribar i quins valors                                                   

voldria que aquests destaquessin. 

 

“Me da exactamente igual, gente que tenga ganas de descubrirnos. Aunque siempre están las ganas de ser reconocidos por las grandes 

personalidades de la música.” 

 

“Me gustaría que se lo pasaran bien, ofrecer un espectáculo. Y creo que eso lo conseguimos, en eso somos especiales.” 

 

“Hay muy pocas orquestas en el mundo que toquen de memoria, sin partituras, eso crea un aura especial en el escenario. Toda la gente que 

nos ha venido a ver y se ha quedado a hablar conmigo les llama mucho la atención. El no tener partituras crea una relación en el escenario 

entre nosotros, los músicos, que no se suele ver. Nos miramos entre nosotros, sonreímos y cruzamos miradas, esta relación aparece porque 
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no estamos cada uno mirando a un atril sin prestarnos atención. Se crea una relación de miradas, de sonrisas, de efectos, de cosas que están 

pasando, nos estamos mirando y fluimos con el proceso del concierto. Eso para el que lo ve crea una sensación muy diferente.” 

 

“Esta aura de miradas la aprecia tanto un músico profesional como el público más corriente, destacan que tenemos una relación bonita en el 

escenario. Que estamos compenetrados y que los músicos me miran de una forma muy diferente a la que un músico mira al director de una 

orquesta común.” 

 

“Para el público que no entiende de música, les hace mucha gracia porque normalmente ven una orquesta y lo único que ven son músicos 

leyendo su partitura.” 

 

Aquí es va detectar un potent valor diferencial, reforçat amb insights del propi públic, saben amb què són bons i ho exploten, aquesta relació                                               

familiar que es detectava a l’inici, també està present a l’escenari i els hi aporta una gran diferenciació i valor afegit, professionalment parlant.                                             

La competència va ser el següent punt tractat. Se li va preguntar sobre la creença de si tenen competència, qui són, i si es té algun referent. 

 

“No está tan saturado el panorama como para que haya una competencia fuerte.” 

 

“Todavía hay sitio para muchas orquestas de guitarras.” 

 

“Durante muchos años hemos sido referentes, sobre todo en los inicios. Nuestra trayectoria es de un nivel muy alto,” 

 

“Conocí a los de la Orquesta de Guitarras de Córdoba, que tienen un buen nivel. También sé que existe la Orquesta de Caracas Simón Bolívar, 

que es un clon nuestro, tocan un programa muy parecido, yo no les he enviado ninguna partitura, imagino que han copiado los arreglos de los 

vídeos de las redes.” 
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“I Solisti Veneti es una orquesta que me marcó mucho.  La vi cuando era jóven en el Palau” 

 

“Su director era un aristócrata italiano que tenía un castillo y los músicos de la orquesta vivían todos juntos. Ese es mi sueño, si pudiera 

compraría un edificio muy grande y que toda nuestra orquesta viviera allí.” 

 

“No había visto nada igual, como se reían entre ellos y lo bien que se lo pasaban tocando. Se veía que se llevaban genial entre ellos, me 

pareció tan especial que después de verlos actuar busqué información sobre ellos y descubrí toda su historia. Al saber que convivían juntos 

entendí muchas cosas de la relación que yo había percibido viéndolos en el escenario. Eran una familia.” 

 

“Creo que he creado un grupo especial, tenemos el punto de familia. Es por esta sensación de familia que nuestra orquesta ha funcionado a lo 

largo de treinta años, todos los miembros de la OGB han sido mis alumnos y tenemos una relación personal.” 

 

La competència està present però no els hi resulta una amenaça, senten molt arraigat el valor de ser pioners. Amb les paraules de Vicente                                               

sobre l’admiració que va sentir per l’orquestra que anomena, es veu com el concepte de família no ha sorgit del no res, si no que és buscat                                                     

intencionadament, i, amb el resultat del seu treball, els hi és efectiu. La forta relació personal que uneix als membres amb el director és el                                                 

secret de l’èxit de l’orquestra. 

 

Finalment, es va abordar, per una banda el significat del concepte guitarra a la societat i dins la música professional, i per altra banda, la                                                 

percepció que es crea per part de les orquestres simfòniques de l’existència d’una orquestra de guitarres i l’existència del síndrome de                                         

l’impostor. 

 

“La guitarra juega un papel muy exclusivo, está en todo tipo de música.” 
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“Para otros músicos la guitarra tiene una imagen informal, en los conservatorios, les cuesta mezclar este instrumento con otros.”  

 

“Es un instrumento que resulta muy familiar para todo el mundo, todos conocemos a algún familiar o amigo que toquetea la guitarra.” 

 

“Tiene este punto de cercanía, pero también de admiración cuando se ve a alguien que la toca bien.” 

 

“Sé que seguro hay algún especialista al que no le va a gustar esta formación, pero no tocamos para él.” 

 

“Si le cuentas al violinista profesional de una orquesta que existe una orquesta de guitarras, les resulta curioso, pero no les llama la atención.” 

 

 

 

 

 

 

 

 

4.3.2 Segona fase 

 

4.3.2.1  Focus group a estudiants de guitarra del Conservatori del Liceu 
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A continuació es presenten els resultats del focus group realitzat a estudiants de Guitarra del Conservatori del Liceu, membres de la                                         

OGB (ANNEX 5). Aquesta tècnica qualitativa ha servit per detectar insights sobre la percepció de la guitarra de cara a la valoració                                           

d’aquest terme com a valor diferencial de branding, i per conèixer la situació i les seves inquietuds com estudiants i futurs músics                                           

professionals. 

 

Es van presentar tres temes generals sobre els quals es va generar un debat entre ells, la figura de la guitarra a l’imaginari social, la                                                 

relació amb els companys d’altres instruments i entre ells mateixos i el concepte d’orquestra dins dels seus estudis. 

 

Els tres coincideixen en que dins del conservatori es té a la guitarra com un instrument amb certa inferioritat, i que els altres estudiants                                               

no acostumen a relacionar-se amb els guitarristes perquè comparteixen poques assignatures. 

 

“Ven que la guitarra no es un violín, no está en la élite de la música clásica y eso les perturba.” 

 

“Los instrumentos orquestales, como dice Gerard, tienen como más peso, y la guitarra, como funciona de manera diferente, y nosotros vamos 

más a nuestra bola.” 

 

“Las clases de teoría grupales que compartimos, vemos como los que tocan instrumentos de cuerda hablan entre ellos siempre y comentan 

cosas de la orquesta, y claro, nosotros no podemos intervenir porque no lo conocemos.” 

 

“Como no compartimos tantas cosas como pueden compartir, ellos, quieras que no, eso nos afecta de alguna manera.” 

 

També coincideixen en que el fet de que les guitarristes no tinguin una formació orquestral, no augmenta la rivalitat. La competitivitat és una                                             

cosa comú a tots els instruments. 
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Consideren que la guitarra és un instrument polifacètic, i que la popularitat que té pel gran públic és degut a la facilitat i comoditat de                                                 

l’instrument, però un d’ells creu que hi ha un cert desconeixement del que és la guitarra clàssica, justament pel fet que la societat pensa que                                                 

ja coneix suficientment l’instrument. En canvi, dins del públic coneixedor de la música clàssica la guitarra juga un paper molt fluix a causa del                                               

poc repertori històric. 

 

“Un instrumento que vale para todo.” 

 

“Yo encuentro un cierto desconocimiento sobre lo que se puede hacer en la guitarra porque es un instrumento al que todo el mundo tiene 

acceso, y muchos ya creen que con tocar cuatro acordes ya tocan la guitarra.” 

 

“Es un instrumento muy popular y barato, y eso está bien porque ha creado mucha música popular y muchas formas de tocar el instrumento, 

algo que no tienen otros instrumentos, como la flauta, por ejemplo.” 

 

“Los grandes compositores de la historia clásica no han compuesto para guitarra, y eso lo critican como si fuera el motivo por el cual la 

guitarra no puede tocar música clásica ni puede ser tan importante como un violín.” 

 

“Eso es por la cultura pop, la guitarra está por todas partes, estéticamente luce.” 

 

“La guitarra no necesita de nadie más para acompañar, es un instrumento completo.” 

 

Finalment, es va tractar el tema de l’orquestra de guitarres. Coincideixen en que és un concepte difícil d’explicar i que els hi aporta                                             

oportunitats i formació. 
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“A mi me pasa que, a veces, si invito a un amigo a un concierto nuestro, le explico, es una orquesta de guitarras. Tengo la necesidad de 

explicar lo que es, porque es poco conocido.” 

 

“Al final, una orquesta sinfónica, ves una, y después ya son todas iguales. Y la nuestra es algo más diferente.” 

 

“Aprender a no ser solo solistas, que la guitarra aporta muchas cosas más.” 

“Construir una guitarra gigante.” 

 

“Al final una guitarra es como una pequeña orquesta, eso lo dijo Leo Brouwer.” 

 

 

4.3.2.2 Focus group a tres músics membres actuals de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona 

 

A continuació es presenten els resultats i insights detectats del focus group realitzat a tres músics, de diferent generació, membres de                                         

l’Orquestra de Guitarres de Barcelona (ANNEX 6). 

 

Es va tractar un primer bloc de significat. Què els hi aporta tocar a una orquestra i per què ho fan. Van sortir conceptes com l’afecte,                                                   

oportunitats com a músic i una part important del seu oci. 

“Por ocio, por amistad y aprecio a Sergi y a mis compañeros” 

“La adrenalina de actuar” 

“Para divertirme, poder tocar en el Palau y viajar.” 
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Seguidament, se’ls hi va preguntar per la competència. Van nombrar dues orquestres de guitarres, però tots tres asseguren que l’Orquestra                                       

de Guitarres de Barcelona no té competència, no pot competir ni amb altres orquestres de guitarres, ni amb orquestres simfòniques, creuen                                         

que són únics, especials, i pioners. A més, consideren que el sector de les orquestres no coneix l’existència d’una orquestra de guitarres.                                           

També negen que l’orquestra tingui referents, per tant, desconeixen la història que va explicar a l’entrevista en profunditat el seu director                                         

sobre la inspiració que va obtenir de l’orquestra I Solisti Veneti i la intenció de formar una relació familiar entre ells voluntàriament. 

 

“¡No! Nadie ha conseguido nunca que treinta personas te sigan incondicionalmente dando su tiempo y su dinero durante tantos años, eso solo 

lo sabe hacer Sergi, es mérito suyo. Habrá muchas otras orquestas, pero no funcionan como nosotros, pocas personas son capaces de hacer 

esto.” 

 

Els tres membres de l’orquestra intueixen que tenen un gran valor familiar, però no sembla que pensin que és degut a la seva estratègia                                               

d’actuació musical, com sí va afirmar que era el director a l’entrevista en profunditat. Per observar si consideraven que el públic sí valorava                                             

aquesta estratègia i els considerava tan especials i originals com ells s’atribueixen, se’ls hi va preguntar per l’existència d’un públic fidel.  

Les respostes giren entorn a un cert desconeixement o indiferència cap al públic, tot i que són conscients que el turisme té un gran pes.                                                 

Coincideixen en que els comentaris que reben dels seus coneguts són positius, els concerts sorprenen i reconeixen aquesta diferenciació de                                       

la relació que mostren a l’escenari. Destaquen que si poguessin escollir, voldrien que el públic valorés la part estètica, però també la qualitat                                             

musical. 

 

“Mucha gente de aquí no lo conoce, por ejemplo, unos amigos míos vinieron a vernos al Palau, les gustó y han repetido, incluso se apuntaron 

a venir a Bulgaria para vernos actuar. No solo debería ser atractivo para los turistas.” 

 

“Que sea algo agradable, bonito de ver, que visualmente esté muy cuidada la parte visual, el escenario.” 
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“Sí, mis amigos siempre me dicen que como podemos tocar y mirarnos y reír entre nosotros a la vez, que sorprende mucho y no es algo 

común que veas hacer a un músico.” 

 

Finalment, es va arribar al punt de la personificació i simbologia de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona, encara que, prèviament, se’ls hi va                                             

demanar per la comunicació de la OGB i les seves xarxes socials. Van afirmar que pràcticament no segueixen les xarxes socials perquè no hi                                               

ha activitat, els hi sona l’existència d’un perfil de Facebook i coincideixen en la importància de tenir presència a les xarxes. 

 

La part de personificació es va desenvolupar en dues etapes, en primer lloc, es va preguntar personificació d’una suposada persona que fos                                           

l’Orquestra de Guitarres de Barcelona, i, en segon lloc, se’ls hi va fer imaginar un possible planeta de la marca. 

 

Abans de cada cas, es va fer un primer exemple de personificació utilitzant marques conegudes com Ikea, Volvo i Apple, per aportar fluïdesa i                                               

comprensió a la dinàmica del joc.  

 

La personificació va quedar resumida en una dona d’uns 35 anys que viu a una comuna, a Barcelona. Comparteix, doncs, residència amb                                           

més persones, té una gran família d’amics, una família escollida. No té treballs fixos ni segueix cap rutina. No és una persona tímida, al                                               

contrari, li agrada socialitzar. El seu menjar preferit són els macarrons, un menjar que agrada a tothom i pot compartir molta gent a l’hora. És                                                 

una persona molt resolutiva i dins d’una família tendria el rol de l’”ovella negra”. 

 

Segons els tres membres, si l’Orquestra de Guitarres de Barcelona fos un planeta seria un lloc poc edificat, amb molt de camp i zones                                               

comuns. El clima seria agradable, com a la primavera. Hi hauria molta població, estaria habitat per “hippies”. El menjar típic seria el “fast                                             

food”, coses fàcils de fer. 
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Es pot observar que la tendència és a valorar l’orquestra una mica negativament, però és una resposta normal, és el seu treball, ells hi formen                                                 

part i sempre es busca millorar i desprestigiar el propi treball perquè no es considera que el resultat ja sigui perfecte. Per aquest motiu, tot i                                                   

que, en un principi, l'estructura del focus group s’acabava aquí, es va considerar adequat preguntar que se situessin fora de l’orquestra, la                                           

miressin de lluny i es fes la reflexió de pensar a què li dóna importància la OGB. 

 

“A la relación que tenemos entre nosotros.” 

“El buen rollo.” 

“Que sea bonito, que sea un espectáculo.” 

 

Així, tot i que consideren que tenen una certa falta de professionalitat, són conscients de la qualitat i les qualitats que tenen els seus concerts                                                 

pel públic. 

 

4.3.3 Tercera Fase 

4.3.3.1 Enquesta als membres de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona 

 

L’última fase va consistir en la realització d’una enquesta dirigida als membres que formen, o han format part, de l’Orquestra de Guitarres de                                             

Barcelona. El formulari es va realitzar i contestar a través de l’eina Google Forms.  

 

A continuació es presenten els resultats de l’estudi quantitatiu realitzat a 25 músics de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. (ANNEX 7). 

El qüestionari estava format per vint -i- sis preguntes estructurades en quatre blocs. Seguidament, es farà menció a les preguntes que s’han                                           

considerat més rellevants pel compliment dels objectius plantejats. 
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Al primer bloc es van fer unes preguntes demogràfiques i de significació. El 44% dels membres tenen entre 20 i 30 anys. Hi ha una clara                                                   

segmentació dels membres en generacions, i el 76% dels enquestats tenen una professió relacionada amb la música. 

 

 

Gràfic 1. Font: Elaboració pròpia 

 

Igual que les opinions dels representants del focus group, el que més valoren de tocar a una orquestra és l’oci i les oportunitats com a músic.                                                   

(Gràfic 1) 

 

El segon bloc passa a parlar sobre la competència. Aquí es pretenia conèixer si les impressions coincideixen amb la negativa dels tres                                           

membres del focus group, si han tingut relació amb altres orquestres i detectar si consideren que poden competir amb orquestres                                       

simfòniques. 
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Un 76% afirma conèixer altres orquestres de guitarres, però només un 68% considera que l’Orquestra de Guitarres de Barcelona tingui                                       

competència. Tot i així, no es confirma la dada aportada pels membres del focus group de que la pròpia orquestra consideri que no té                                               

competència. Pel que fa a la seva presència dins del sector de les orquestres, un 44% considera que el sector desconeix l’existència d’una                                             

orquestra de guitarres (Gràfic 2). 

 

 

 

Gràfic 2. Font: Elaboració pròpia 

 

El tercer bloc es dirigeix al públic. A l’entrevista en profunditat es va detectar que hi havia un públic clar al qual es vol arribar en un futur, però,                                                         

en canvi, els membres de l’orquestra no sembla que tinguin aquesta prioritat, per tant, se’ls hi ha preguntat també pel públic fidel, i pels                                               

valors que els hi agradaria que aquest destaqués de la seva feina. 
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17 dels 25 enquestats consideren que la OGB té un públic fidel. El turisme i els aficionats de la guitarra són el públic principal (Gràfic 3).                                                   

Descarten el públic català i els coneixedors de la música clàssica. 

 

 

Gràfic 3. Font: Elaboració pròpia 

 

En canvi, si els enquestats poguessin escollir el seu públic, tot i que mantindrien als aficionats, un 24% preferiria al públic coneixedor de la                                               

música clàssica i un 8% al públic català. 10 dels enquestats volen, com a primera opció, que el públic valori la seva professionalitat i qualitat                                                 

de la música, 7 d’ells consideren que el fet de que toquin de memòria és un valor menys important.  

Per últim, dins d’aquest apartat se’ls hi ha preguntat una resposta breu sobre si hi ha alguna cosa més que voldrien que el públic valorés o                                                   

que consideren que no s’aprecia. Algunes respostes han estat: 

 

“La complicitat i capacitat d’anar junts dels intèrprets.” 

“La trajectòria.” 
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“El repertori.” 

“Que el director toca a l’hora que dirigeix, romp amb el rol tradicional del director d’orquestra.” 

“Que toquem de memòria.” 

“L’originalitat de la formació.” 

 

Finalment, el quart bloc és el més extens. Està dedicat a l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. En primer lloc es van plantejar preguntes                                             

sobre la història i el seguiment de les xarxes socials. L’objectiu era veure si els propis membres tenen constància del valor que té la historia                                                 

de la formació de la qual formen part, i sembla ser que sí, ja que 21 dels 25 enquestats han respost correctament a l’any de creació de la                                                       

OGB i afirmen conèixer de forma general la trajectòria. Pel que fa a la comunicació, un 92% afirma haver visitat la seva pàgina web, però, en                                                   

canvi, un 40% no ha visitat les xarxes socials i un 20% creu que no n’hi ha (Gràfic 4). 

 

 

Gràfic 4. Font: Elaboració pròpia 

Seguidament, se’ls hi va preguntar en format de resposta breu, descriure la OGB amb una paraula. Algunes de les respostes van ser les                                             

següents: 

 

“Amics” “Companyerisme” “Compromís” “Família” “Original” “Oportunitat” 

 

44 



19 dels 25 enquestats van reconèixer que les afirmacions extretes del focus group (Annex 4) amb les que més s’identificaven són: 

 

“Som una família, la part afectiva és la que més em motiva a seguir” 

“Ens falta professionalitat, podriem treballar molt més” 

 

 

Per treballar els valors més concretament, es va crear una llistat, alguns detectats als focus groups i a l’entrevista, i altres inventats.                                           

L’originalitat i l’afecte són els més escollits, seguits de la unió i el fet de ser pioners. (Gràfic 5). Seguidament se’ls hi demanava si afegirien                                                 

algun valor més al llistat, la cohesió i la identitat són els més representatius de les aportacions. 

 

 

Gràfic 5. Font: Elaboració pròpia 
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Un 48% coincideix en que la motivació per seguir formant part de la GOB és “La part afectiva, l’apreci que tinc als directors i als meus                                                   

companys”. 

 

Per acabar, se’ls hi va demanar una breu descripció del que significa per a ells formar part de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. Algunes                                               

de les respostes que s’han detectat com a possibles insights són: 

 

“Formar part d’un grup d’amics i amigues que tenen l’oportunitat d’actuar i fer música junts.” 

 

“Estimo molt el projecte i a la gent que hi participa. L'únic però que trobo és que podria ser encara molt més professional si es busquessin 

festivals per participar, concerts, etc...perquè és una formació original i única.” 

 

“Per a mi, és fonamental la part afectiva i l’ambient familiar que es crea, ja que crec que és el motor que fa que aquesta orquestra perduri tants 

anys als millors escenaris.” 

 

“Significa la meitat de la meva vida.” 

 

“Significa pertenecer a un grupo con el que me identifico.” 

 

“La música uneix i la OGB és una gran família.” 
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1. CONCLUSIONS EN FORMA DE FAFO 

 

Un cop acabada la part d’investigació i informació que permeten tenir un brief clar, es procedeix a organitzar totes les conclusions, de forma                                             

general, en una tabla DAFO, per tal de poder establir el camí per la creació del concepte creatiu sobre el qual es construirà la proposta                                                 

d’identitat corporativa per a l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. 

 

Fortaleses  Debilitats 

● És l’orquestra de guitarres pionera. 

● És una formació sòlida, té una trajectòria professional i reconeguda. 

● Els seus membres senten una forta relació afectiva cap a la marca. 

● Té un públic fidel. 

● Té un projecte de futur. 

● El seu principal valor diferencial és reconegut pel públic i pels propis 

músics. 

● No té una competència forta. 

● La major fortalesa de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona està dins seu, 

és la seva història i trajectòria. 

● L’Orquestra de Guitarres de Barcelona està posicionada com una de les 

principals orquestres de guitarres del país. 

● El públic reconeix a la formació com a original. 

● Tenen un referent i un camí clar i intencionat, les qualitats que han 

aconseguit no són casualitat. 

● La fidelitat i dedicació dels membres és total, la relació és molt forta. 

 

● La comunicació que fa és dispersa i erràtica, no es continuada ni està 

actualitzada. 

● La falta d’organització i financiació pot fer que els projectes de futur no 

siguin realistes. 

● La comunicació que hi ha a les xarxes no correspon al que són. 

● El públic desconeix la trajectòria i la història de la OGB. 

● No hi ha una organització ni repartiment de responsabilitats interna, 

pràcticament tot ho gestiona el director, fet que causa una falta de 

dedicació, per exemple, a la comunicació. 

● L’impuls per seguir endavant vé més donat per l’estructura familiar i 

tradició que per oportunitats professionals. 

● Pot caure en l’ identificació d’un simple producte turístic. 

● No és un tipus de formació coneguda, per tant és difícil que el públic 

entengui què és una orquestra de guitarres. 

● No demostren preocupació per la presència de competència. 

● Els membres no es consideren prou professionals, tendeixen a devaluar el 

seu treball. 
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Amenaces  Oportunitats 

● La guitarra s’associa a un instrument folklòric del país. 

● La guitarra es vista com un instrument inferior dins del món 

de la música clàssica. 

● Una orquestra de guitarres és una formació relativament 

nova i el públic no la reconeix. 

● Hi ha altres orquestres de guitarres que poden convertir-se 

en competidors si augmenten la seva trajectòria i fan un 

treball conscient de comunicació. 

● Aquest tipus de formació té poca presència i coneixement 

dins del món de les formacions musicals. 

● Hi ha una forta monopolització del terme “orquestra” a 

Barcelona de la OBC. 

● La competència té una tímida presència a les xarxes socials, 

però major a la actual de la OGB. 

 

● Té possibilitat de diferenciar-se. 

● Pot obtenir un bon posicionament. 

● No té competència directe. 

● Un treball conscient de la comunicació pot aportar grans 

beneficis i oportunitats professionals. 

● La situació actual de l’orquestra sembla estar a un moment 

adequat de renovació d’imatge. 

● Els membres estan disposats a treballar i a avançar com a 

formació més professional. 

● Tot i la seva antiguitat, segueix sent un projecte pioner, 

sorprenent i novedós. 

● A l’estranger hi ha un públic interessat pel seu treball. 

● La relació familiar interna també està present a l’escenari i 

els hi aporta una gran diferenciació. 

● La popularitat de la guitarra dins la societat pot atreure al 

gran públic. 

● Els membres són conscients del potencial de l’orquestra. 
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6. IDENTITAT, PROPOSTA DE VALOR I ACCIONS 

 

La tabla DAFO permet tenir una visió sintetitzada de les característiques actuals de la marca treballada, l’Orquestra de Guitarres de                                       

Barcelona. Amb aquestes conclusions, es plantegen els següents objectius de comunicació per començar a treballar la proposta de valor, el                                       

concepte creatiu, i la identitat. 

 

Objectius de comunicació: 

 

1. Convertir els atributs musicals diferencials propis en la seva màxima proposta de valor. 

 

2. Reforçar el valor de professionalitat a través de la comunicació per augmentar la confiança i reputació dels seus membres i                                       

posicionar-la dins del sector de les orquestres professionals. 

 

 

Insights 

“Me dicen que como podemos tocar y mirarnos y reír entre nosotros a la vez, que sorprende mucho y no es algo común que veas hacer a un 

músico.” 

“Hay muy pocas orquestas en el mundo que toquen de memoria, sin partituras, eso crea un aura especial en el escenario. Toda la gente que 

nos ha venido a ver y se ha quedado a hablar conmigo les llama mucho la atención. El no tener partituras crea una relación en el escenario 

entre nosotros, los músicos, que no se suele ver. Nos miramos entre nosotros, sonreímos y cruzamos miradas, esta relación aparece porque 
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no estamos cada uno mirando a un atril sin prestarnos atención. Se crea una relación de miradas, de sonrisas, de efectos, de cosas que están 

pasando, nos estamos mirando y fluimos con el proceso del concierto. Eso para el que lo ve crea una sensación muy diferente.” 

“Esta aura de miradas la aprecia tanto un músico profesional como el público más corriente, destacan que tenemos una relación bonita en el 

escenario. Que estamos compenetrados y que los músicos me miran de una forma muy diferente a la que un músico mira al director de una 

orquesta común.” 

“Creo que he creado un grupo especial, tenemos el punto de familia. Es por esta sensación de familia que nuestra orquesta ha funcionado a lo 

largo de treinta años, todos los miembros de la OGB han sido mis alumnos y tenemos una relación personal.” 

Aquests insights detectats són els que s’han utilitzat com a punt de partida per crear el concepte creatiu i estructurar la proposta d’identitat                                             

de la marca, per una part, la relació interna d’afectivitat familiar, i per altra, com aquesta relació també és present pel públic, a les seves                                                 

actuacions. Convertir aquestes mirades en la proposta de valor de la marca. 

 

Concepte creatiu 

 

“Mirades que s’escolten” 

 

Vol remarcar aquesta diferenciació entre l’intèrpret de música clàssica que només llegeix una partitura, magistralment, però sense connectar                                   

amb els qui l’escolten, i el que és capaç de crear l’Orquestra de Guitarres de Barcelona, escoltar-se a través de les seves mirades. 
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Valors 

 

- Afectivitat 

- Originalitat 

- Unitat 

- Pioners 

- Familiaritat 

- Professionalitat 

 

Proposta de Valor 

 

“No està tot inventat, tu pots convertir lo quotidià amb original” 

 

 

Ideal 

 

Les marques no només necessiten grans idees, si no un gran ideal, una raó de ser. Per trobar l’ideal de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona                                                 

s’ha aplicat l’esquema de The big ideaL de David Ogilvy. 
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Cap a una personalitat de marca. Arquetips 

 

El psicoanalista Carl Gustav Jung va ser el creador de la teoria dels 12 Arquetips de Personalitat. ‘De una manera u otra somos partes de una                                                   

sola mente que todo lo abarca, un único gran hombre’ (C.G.Jung), és a dir, que existeixen patrons de conducta universals que tendeixen a                                             

repetir-se. Al llarg de la història, la publicitat, el màrqueting i el branding han utilitzat aquesta teoria per personificar les marques, definir el seu                                               

caràcter i poder construir tota una imatge i identitat pròpia.  

 

Dels 12 Arquetips que va definir Carl Gustav Jung, l'innocent, l’home comú, l’explorador, l’heroi, el savi, el malfactor, l’amant, el bufó, el                                           

cuidador, el governant, el mag i el creador, s’escull una combinació de dos d’aquests per guiar la personalitat de l’Orquestra de Guitarres de                                             

Barcelona. 

 

L’EXPLORADOR 

Actitud: marques amb una personalitat lliure, independent, autèntica i atrevida. No tenen por als nous reptes. 

Objectiu: Conèixer i descobrir el món a la seva manera, sorprendre contínuament i reinventar-se. 

Major temor: Quedar desfasades i tornar-se avorrides, no tenir res per descobrir. 

Missatge: “Viure la vida amb plenitud” “Experimenta constantment nous mons” 

Descripció: Són marques que inspiren atreviment, inconformisme, desig per la llibertat, individualisme i valentia. 

Estratègia: Les seves estratègies es basen en conseguir constantment l’efecte sorpresa, fer les coses de forma novedosa per diferenciar-se                                     

de la resta de persones. 

Colors predominants: vermell, verd, ocres i marrons 

Exemples de marques que utilitzen l’arquetip de l’explorador: Red Bull, Amazon, Jeep o Levis. 
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L’AMANT 

Actitud: marques amb una personalitat apassionada i seductora que transmeten entusiasme. 

Objectiu: Seduir i ajudar a les persones a sentir-se desitjades. 

Major temor: No despertar emocions, la soledat. 

Missatge: “Tú ho vals” “Ets atractiu i desitjat” 

Descripció: Són marques idealistes i romàntiques, transmeten passió, elegància i sensualitat. 

Estratègia: Les seves estratègies es basen en comunicar emocions, principalment les relacionades amb el desig i l’amor. 

Colors predominants: vermell, fucsia i negre. 

Exemples de marques que utilitzen l’arquetip de l’explorador: Martini, Chanel o L’Oreal. 

 

L’EXPLORADOR SEDUCTOR 

L’estratègia d’identitat de marca que es planteja per l’Orquestra de Guitarres de Barcelona és la combinació d’aquests dos arquetips                                     

explicats anteriorment. D’aquesta combinació neix “l’explorador seductor” la personalitat de la OGB. 

 

Actitud: Té un caràcter idealista i autèntic. És atrevit i no necessita l’ajuda de ningú per tirar endavant, busca nous reptes constantment de                                             

forma apassionada i mostrant entusiasme. 

Objectiu: Despertar emocions d’atracció a través dels seus atributs i sorprendre constantment gràcies al seu desig de renovació, 

Major temor: Resultar avorrit, no tenir propostes noves per seduir, té por a no poder relacionar-se. 

Missatge: “Ets capaç de descobrir coses noves que resultin atractives” “No està tot inventat, tu pots convertir lo quotidià amb original” 

Descripció: Busca constantment la novetat per no deixar d’emocionar, tot i que és conscient del risc que pot tenir sortir de la normalitat, és                                               

inconformista i, per tant, atrevit. És molt afectiu amb els seus i aconsegueix despertar aquest sentiment d’afecte a qualsevol amb qui es                                           

relaciona. 

Estratègia: Basa les seves estratègies en comunicar emocions, demostrar la seva valentia i seduir a qui el descobreix. 
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MOODBOARD  

 

 

 

S’ha utilitzat el moodboard com a recurs d’inspiració tant per crear una identitat visual de la personalitat, el caràcter de la marca, com per                                               

tenir un punt de partida a l’hora de proposar l’estil del logotip i la imatge gràfica. 
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7. Identitat visual. Imatge corporativa 
 
S’ha creat un estil visual reconeixible recolzat en els valors de la marca, amb l’objectiu d’aconseguir una comunicació coherent, lineal i                                         
efectiva. 
 
Com a primer pas abans de plantejar la proposta d’imatge de marca, s’ha realitzat un benchmark de marques i logotips relacionats amb el                                             
món de la música, la guitarra i les orquestres per tal de fer un anàlisi de l’estil visual que existeix actualment al sector. 
 
A continuació es presenta el recull que agrupa visualment les marques i diferents formes de representar gràficament la guitarra. 
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Marques d’orquestres de guitarres 
 
 
 

 

57 



Representacions gràfiques, imagotips i marques que utilitzen la guitarra 
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Marques d’orquestres 
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Classificació de les marques d’orquestres 
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Marques d’escoles de música i conservatoris 
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7.1 Imagotip 
 

Un cop analitzat el benchmark anterior de les marques, es va començar a treballar la resolució de la proposta d’una marca per l’Orquestra de                                               
Guitarres de Barcelona. 
 
Es van treballar diferents opcions i camins, a continuació es mostren alguns exemples del procés abans de presentar el resultat definitiu                                         
proposat. 
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Totes aquestes propostes es basen en buscar la representació gràfica dels valors que anteriorment s’han escollit per representar la marca.                                       

Finalment, l’imagotip escollit és el següent: 
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Aquest imagotip uneix els valors de familiaritat, professionalitat i unitat. Els tres elements superposats representen tres guitarres, un conjunt,                                     

l’Orquestra de Guitarres de Barcelona no és fruit només d’una persona, si no de la unió de molts músics. El fet de que el tamany vagi de                                                     

menor a major, crea una perspectiva, un creixement, un procés evolutiu, però també una història i un passat, per tant, una de les                                             

característiques de la OGB, la seva trajectòria i la projecció de futur, així com el creixement artístic dels seus membres amb l’experiència i el                                               

temps que comparteixen amb l’orquestra, crea una escala ascendent. Finalment, aquest tall vertical aporta rigor i claredat, per tant,                                     

professionalitat i seguretat. 

 

L’imagotip pot utilitzar-se sol o acompanyat del logotip, el naming de la marca. Segons l’aplicació s’utilitzarà una o altra opció. A continuació                                           

es presenta el sistema visual a una tinta amb les diferents posicions de la marca, en positiu i en negatiu.  

 

La tipografia escollida pel naming és la Soin Sans Neue en majúscula, una tipografia de pal sec fina.  

 

El naming de la marca, com va explicar el director a l’entrevista en profunditat, “Desde el principio ha tenido el mismo nombre, por suerte                                               

tuve la idea de registrarlo. En ese momento, todos estábamos en Barcelona. También era la época en que estaban lanzando a la ciudad como                                               

punto turístico. Había una fuerte campaña para conseguir que Barcelona fuera una ciudad turística, no solo una metrópoli urbana. Además,                                       

tenía la expectativa de que el Ayuntamiento de Barcelona nos ayudara, pero no funcionó.” Aquest naming es mantindrà i s’utilitzarà una versió                                           

de marca en català (ORQUESTRA DE GUITARRES DE BARCELONA) i una en castellà (ORQUESTA DE GUITARRAS DE BARCELONA). 
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7.2 Imatge gràfica 

 
Un cop presentat l’imagotip i la marca a una tinta, s’han escollit els següent colors. Formaràn la paleta corporativa de la marca. Tons càlids                        

que resulten agradables i acollidors, però no deixen de banda la potència i l’atracció.  
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7.3 Marca 

 
La marca, utilitzant aquesta paleta corporativa, quedarà resolta en versió negativa, i versió positiva, de la següent forma. 
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7.4 Creació de continguts visuals  

 

Un cop establerts els colors corporatius i la marca, s’ha passat a aplicar-los per tal de crear una imatge corporativa amb el seu ús. S’ha fet un                                                     

exemple de com podria quedar a l’hora de crear un cartell per anunciar un concert de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. 

Pels continguts visuals, es proposa utilitzar la imatge dels membres de l’orquestra per tal de reforçar el seu atribut diferencial i la proposta de                                               

valor, el concepte de “mirades que s’escolten”. Convertir a cada un dels membres en cares visibles i així afavorir la personificació de la                                             

marca.  

Es proposa la realització d’una sessió fotogràfica per crear aquest contingut. A causa de la situació del COVID-19 no s’han pogut realitzar                                           

aquestes fotografies amb els músics reals, però s’han utilitzat models per tal de poder presentar la idea de la realització.  

Aquestes fotografies representen la connexió de les mirades dels músics, la unió que hi ha entre ells, present a l’escenari, però també fora.                                             

Els músics apareixen mirant als costats com si connectessin i conversessin amb els seus companys, algunes de les fotografies inclouen                                       

l’instrument per tal d’utilitzar les fortaleses que té el concepte de guitarra dins la societat segons les conclusions extretes de l’investigació. 

 

 

 

 

 

 

 

 

7.4.1 Cartell  
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7.4.1.1 Exemples d’aplicacions 

 
A continuació es presenta aquest exemple de contingut visual en forma de mock-up per tal de veure una aplicació similar a la realitat. 

Aquesta peça pot servir pel programa de mà del concert i per cartelleria exterior. 
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8. Identitat verbal 

 
La identitat visual ha d’anar sovint acompanyada d’una identitat verbal. Així, es proposa treballar aquesta identitat de forma conscient.  

Per escollir el to de comunicació adequat a cada situació, es proposa plantejar-se prèviament quin és l’objectiu final de cada comunicació i                                           

que es vol aconseguir. Així, es proposa l’ús de dos tons, segons l’objectiu de l’estratègia. 

 

 

OBJECTIU  Informar, ensenyar  Agrair, entretenir, despertar curiositat 

TO DE LA COMUNICACIÓ  Professional, corporatiu, formal, informatiu. 
S’utilitzarà la tercera persona del singular. 
 
Exemple post a Instagram, “L’Orquestra de Guitarres 
de Barcelona ha estat convidada al XX Festival de 
música del Mediterrani” 

Proper, testimonial, empàtic, emocional. 
S’utilitzarà la primera persona del plural. 
 
Exemple post a Instagram “Tarde de ensayo, estamos 
preparando nuevo repertorio para el concierto del 
próximo abril en el Palau de la Música Catalana” 
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9. Identitat digital. Estratègia digital i coherència 

 
L'objectiu principal de treballar la identitat a les xarxes és recuperar la utilitat de la presència digital. Entendre aquesta presència com a una                                             

eina més per arribar al públic i construir una sòlida identitat de marca. L’Orquestra de Guitarres de Barcelona té actualment un perfil de                                             

Facebook, una pàgina web i un perfil d’artista a Spotify. Es proposa mantenir aquestes xarxes però treballar a fons una estratègia per                                           

aconseguir una activitat continuada, a més es proposa la creació de perfils a altres xarxes socials.  

 

L’estratègia de creació de la identitat digital va lligada als dos tons de comunicació proposats com a identitat verbal, s’ha classificat la                                           

presència digital segons els objectius de comunicació. A continuació es presenta quins són els perfils proposats, per a què s’han de fer                                           

servir, i com s’han d’actualitzar els existents per tal d’unir-los a la nova estratègia. Aquesta ha de respondre a l’estratègia de les cinc C,                                               

coherència, consistència, constància, confiança i contingut. 

 

Per una part, els canals que s’han d’utilitzar per respondre al to de comunicació informatiu són: 

- Pàgina web 

- Youtube 

- Spotify 

- Twitter 

 

Aquests canals han d’utilitzar majoritàriament un copy en tercera persona i estar pensats per l’usuari. Què és el que van a buscar a aquests                                               

canals? 
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Per altra banda, es proposa l’ús dels següents canals per respondre al to de comunicació proper i testimonial: 

- Facebook 

- Instagram 

 

Aquests canals han de servir per crear diàleg, la presència a aquestes xarxes s’ha d’utilitzar només per dir el que la marca vol comunicar, si                                                 

no per escoltar el que la gent necessita, desitja, critica i poder-hi aportar solucions. 

 

Tots els perfils de xarxes socials s’unificaràn amb l’ús d’un mateix nom d’usuari per a totes les xarxes, Instagram, Twitter i Facebook: 

 @orquestaOGB 

 

A continuació es presenten exemples de copy i/o mock-up dels canals proposats per tal de mostrar com ha de ser l’ús que es faci de cada                                                   

un. 
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9.1 Pàgina web 

 
Es proposa una renovació i redisseny de la pàgina actual per sol·lucionar els problemes que es van detectar a l’anàlisi de l’investigació.  

Aquesta nova pàgina ha de ser un portfoli, una porta de benvinguda tant pels possibles productors i contractadors, com pel públic general.  

La següent estructura és un exemple de la proposta que es fa per aconseguir els objectius anteriors. 

 

QUIENES SOMOS  

- CONÓCENOS UN POCO MEJOR 

- NUESTRA HISTORIA 

LA ORQUESTA 

- LOS MÚSICOS 

- LOS SOLISTAS 

DIRECTOR 

VIDEOS 

IMAGENES 

AGENDA 

- CONCIERTOS 

PROYECTO EDUCATIVO 

SALA DE PRENSA 

CONTACTO 
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Perfil d’Instagram  Tuit al perfil de Twitter Publicació a la pàgina de Facebook 
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Aplicació de la identitat visual al nou canal de Youtube 
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10. CONCLUSIONS 

 
Al llarg de tota l’investigació s’ha vist que l’Orquestra de Guitarres de Barcelona té un gran potencial dins del sector, i si s’aplica aquest punt                                                 

de partida d’identitat corporativa plantejada, pot ser un primer pas cap a una nova etapa de l’agrupació. La comunicació ben estructurada i                                           

amb una estratègia potent al darrere pot aconseguir que l’Orquestra de Guitarres de Barcelona sigui la màxima referència dins del seu sector                                           

i es converteixi en una lovemark pel seu públic objectiu.  

Si es recapitula, els objectius principals que es volen aconseguir amb la creació d’una imatge corporativa són, convertir els atributs musicals                                         

diferencials propis en la seva màxima proposta de valor, i reforçar el valor de professionalitat a través de la comunicació per augmentar la                                             

confiança i reputació dels seus membres i posicionar-la dins del sector de les orquestres professionals.  

Aquest treball és el punt de partida, els fonaments per començar a pensar de manera conscient en l’aplicació d’una identitat visual i                                           

corporativa de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona. 
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ANNEX 1 
 
 

ORQUESTRA DE GUITARRES DE BARCELONA 
 
 

Ja fa 29 anys que el seu fundador i Director, Sergi Vicente, va iniciar una experiencia pedagógica amb els seus alumnes, que, mica en mica s’ha convertit en un gran projecte                               
professional. 

Aquesta original formació orquestral, fruit d’una constant feina d’investigació, adaptació i interpretació, ha realitzat qüasi 500 actuacions, interpretant un ampli repertori que abarca des                         
de compositors barrocs fins a contemporanis. 

Durant aquests anys, han format part de l’orquestra més de 150 guitarristes de nombroses nacionalitats. Uns quants van ser seleccionats el 1999 per a formar part de la “European                             
Guitar and Mandolin Youth Orchestra”, amb músics de tots els països europeus.  

Han col·laborat un gran nombre de solistes, alguns dels quals, amb un destacat prestigi internacional: 
Violí: Evelio Tieles, Manuel Guillen, Daniel Gil, Ala Voronkova, Gilles Apap… 
Violoncel: Iñaki Etxepare, Laura Sanz, Nabi Cabestany, Laia Puig… 
Dansa: Yolanda Gabiño, Arantxa Regué, Elena Pallarés, Olga Ponce, Moises Ramos… 
Bandúrria: José Lostaló,  
Clave: Olga Kobekina 
Bandoneón: Enrique Telleria 
Veu: Vicky Romero, Alba Guerrero, Núria Vila, Sergi Giménez, Salina Aleksandrova… 
 

En l’àmbit nacional, l’OGB ha participat en nombrosos festivals i recitals a diferents llocs d’Espanya, d’entre els quals podem destacar el “Festival Internacional de Guitarra de                          
Ponferrada”, el “Festival de Música dels Pirineus”, el “IV Ciclo de Guitarra Clásica de Madrid”, el “Festival Internacional de la Rioja”, el “Festival de Música de Valladolid” i el “Festival de                               
Música Ciudad de Pamplona”, entre d’altres. El 2009 va ser dirigida per Leo Brouwer al concert inaugural del “XX Festival de Guitarra de Barcelona”, el qual va ser enregistrat per TV3. Els                                
seus concerts s’han pogut gaudir a les millors sales i teatres del país, com ara L’Auditori, el Palau de la Música Catalana o la Catedral de Barcelona, el Teatre Arraiga de Bilbao, l’Amfiteatre                                 
Romà de Tarragona, el Palau de la Música de València, etc. 

El maig del 2000 l’Orquesta va iniciar la seva difussió internacional en el “Festival Internacional de Guitarra de l’Havana”, compartint programa amb importantíssimes figures de la                          
guitarra (John Williams, Pepe Romero, Paco de Lucía, etc.) amb una gran acollida per part del públic i de la premsa especialitzada. L’abril del 2003 va oferir una gira per diferents ciutats de                                 
Rússia i el novembre del 2008 va participar representant a Espanya al “Festival de Música del Mediterrani”. El novembre del 2009 i l’abril del 2011, sota el management de “Columbia Artists”,                               
va culminar amb gran èxit dues gires per l’Est i l’Oest dels EE.UU. També han ofert acuacions a Roma, Paris i Viena. 

El 2001 es va publicar el seu primer CD i el 2004 es va editar un DVD que recull el concert al Palau de la Música Catalana, amb motiu del 15è aniversari de l’OGB. 
L’orquestra te una programació regular al Palau de la Música Catalana, on enguany presentarà la nova temporada amb tres programes diferents. 

La propera semana, la “Jove OGB”, formada, en gran part, per deixebles de professors membres, viatja a Corcega per realizar una gira de concerts. Fet que garanteix una continuitat                             
generacional d’aquesta gran tasca artística. 
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ANNEX 2  
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ANNEX 3 
 
 
TÈCNICA EMBUT (resultats de google) 
 

ORQUESTA 
ORQUESTA BARCELONA 
ORQUESTA DE GUITARRAS 
ORQUESTA DE GUITARRAS DE BARCELONA 

 
-ORQUESTA- 
 
Partim del principi, què és una orquestra i què s’entén per orquestra. 
 
Al buscar al cercador de Google la paraula “ORQUESTA” apareix primer de tot la definició del mot (gènere musical / lloc físic d’un teatre) 
El primer resultat que veiem és de Wikipedia (+ definició). Seguidament apareixen videos de Youtube de l’Orquestra Simfònica de Viena i una actuació de                                               
Juanes + l'Orquestra Filharmònica de Bogotá. 
A continuació ja s’hi veuen enllaços de notícies, i no és fins arribar a la segona pàgina de resultats que comencen a aparèixer noms d’orquestres amb la                                                     
seva pàgina web. 
Revisades les 20 pàgines de resultats que oferia Google del terme “orquesta” ningún resultat fa referència a “orquesta de guitarras”. 
 
Conclusió: És el terme més general del concepte, encara que formi part del nom de la marca que treballem, no és gens representatiu d’aquesta ni de cap                                                     
altre formació, és necessari afegir-hi una altra referència. Tot i així, la falta de resultats referents a una orquestra de guitarres mostra per una banda la                                                   
singularitat de la formació, per tant la fàcil diferenciació, i per altra, la poca presència i coneixement que té dins del món de les formacions musicals. 
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-ORQUESTA BARCELONA- 
 
Dins d’aquesta cerca ja afegim el terme “Barcelona” a la paraula “orquesta” i els resultats són els següents. 
 
Els principals i pràcticament tots els resultats fan referència a la OBC (Orquestra Simfònica de Barcelona i Nacional de Catalunya) videos, entrada de                                             
wikipèdia i entrades per concerts.  
A la segona pàgina de resultats ja apareix una entrada relacionada amb l’Orquestra de Guitarres de Barcelona → Pàgina web del Palau de la Música                                                 
Catalana on es poden comprar entrades pels concerts de la OGB. 
Seguim buscant i a la quarta pàgina de resultats ja apareix la pàgina web actual de la OGB. 
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Conclusions: Hi ha una forta monopolització del terme “orquestra” a Barcelona de la OBC, tot i que s’ha de tenir en compte que els serveis oferts no són                                                       
similars per tant es pot considerar competència de posicionament però no tant de públic. Tot i que no sigui als primers resultats, trobem resultats de la                                                   
nostra marca visibles que ens indiquen que té presència dins de les agrupacions d’orquestres a Barcelona. 
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-ORQUESTA DE GUITARRAS- 
 
Aquí ja comença a apretar l’embut, dins d’aquesta cerca esperem que apareixin resultats de la OGB a les primeres posicions. 
Primer de tot apareixen videos de Youtube, de la Orquesta de Guitarras de Madrid i de la Orquesta de Guitarras de Barcelona principalment. La                                               
primera entrada també és de la orquestra de Madrid, la segona i la tercera ja pertanyen a la web i el currículum respectivament de la OGB. Segueix                                                     
amb els perfils de Facebook de la orquesta de Madrid i de la Orquesta de Guitarras de Albacete. 
A resultats relacionats surt l’enllaç a la Wikipedia de la Barcelona Guitar Orchestra (¿? escrit i traduït de l'anglès) 
 
Conclusions: La OGB està posicionada com una de les principals orquestres de guitarres del país, però també estan presents altres formacions, la                                           
OGB no apareix com a la formació pionera. També podem veure que tot i ser un tipus de formació característica, no és l'única present. 
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-ORQUESTA GUITARRAS BARCELONA- 
 
Per últim, ja incloem a la cerca les tres paraules clau que han de permetre relacionar directament la marca treballada amb aquests termes, a part de                                                   
que el naming de la formació inclou aquestes tres paraules.  
Un cop feta la cerca veiem que és així, tots els resultats fan referència a la web, entrades, videos o notícies relacionades amb l’Orquestra de                                                 
Guitarres de Barcelona. 
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ANNEX 4 
 
Transcripció de l’entrevista en profunditat realitzada per trucada telefònica al director de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona, Sergi Vicente,                                     
el dia 2 de juny de l’any 2020. 
 
 
Si te plantearan la opción de que se trabajase la publicidad y la comunicación de la orquesta, ¿Qué crees que le aportaría? 
 
SV: Pienso que la orquesta tiene muchos años de historia, 30, pero que es un tema que no se ha manejado siempre bien. He sido yo quien lo                                                       
ha manejado prácticamente todo y no tengo los conocimientos necesarios ni el tiempo para llegar a hacerlo bien. Creo que llegado este                                           
momento, lo que le hace falta a la orquesta es canalizar y hacer llegar la historia al público, se han hecho cosas muy bien, pero no en el                                                       
campo de la comunicación.  
Trabajar la comunicación le aportaría divulgación de las cosas que hacemos y indirectamente una continuación del trabajo y quizás otras                                       
oportunidades de estar en ámbitos que aún no conocemos. 
 
 
¿Cuál es la historia de la Orquesta de  Guitarras de Barcelona? 
 
SV: Para empezar, hay que trasladarse treinta años atrás, porque el contexto no es el mismo que el actual, si ahora hablamos de una                                               
orquesta de guitarras, no sorprende, sobre todo en el ámbito educativo, pero en aquel momento fue algo que se me ocurrió a mi, no era nada                                                   
frecuente encontrar asignaturas en los conservatorios ni agrupaciones de guitarristas más allá de un cuarteto. De formaciones más grandes sí                                       
que había tradición de agrupaciones de instrumentos de púa, tanto a nivel folklórico como a nivel clásico. En Madrid estaba la orquesta                                           
Grandío, formada por bandurrias, laúdes y guitarras. Conocía su trabajo y tenía relación con ellos, quizá eso fue uno de los factores que me                                               
animó a hacer una orquesta solo de guitarras. Otro de los factores que me animó fue echar en falta la vida social que veía que mis                                                   
compañeros del conservatorio de otros instrumentos clásicos tenían al formar parte de una orquesta. Suponía una parte importante de su                                       
formación y de su vida social. Los guitarristas estudiábamos solos en casa y no conocíamos a los demás. 
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Explicame más detalladamente el inicio, ¿Cómo se formó, por qué, con qué idea?  
 
SV: Cuando empecé a ejercer como profesor y tuve unos cuantos alumnos, montaba cosas para juntarlos de vez en cuando, quería que se                                             
conocieran y ayudarles a formar grupo. Era con intención pedagógica, y eso ya empezó a formar parte de mi manera de trabajar. Cuando los                                               
alumnos fueron más avanzados, decidimos organizar algunos conciertos, yo tocaba con ellos, éramos unos ocho. Con el tiempo, mis nuevos                                       
alumnos se fueron añadiendo y ya vi que podíamos adoptar una forma de orquesta. Fuimos a más, pero seguía siendo una formación muy                                             
extraña en el momento. 
 
 
¿Cómo la recibió el mundo musical en los inicios? 
 
SV: Se lo tomaron como una cosa folklórica, aunque tocáramos repertorio clásico. Era casi con tono despectivo, nos llamaban “la tuna”. Eso                                           
fue al principio, poco a poco, las leyes de educación añadieron a los planes educativos agrupaciones de un mismo instrumento. El Ministerio                                           
de Educación me contactó para estudiar la posibilidad de formar conjuntos de guitarras. Hoy en día, es una asignatura de los conservatorios,                                           
ya no se ve como algo extraño, aunque se sigue viendo solo como una asignatura, no como una salida profesional.  
 
 
¿Por qué escogiste este nombre? por qué Barcelona y no Catalunya? o España? o del Liceu? 
 
SV: Desde el principio ha tenido el mismo nombre, por suerte tuve la idea de registrarlo. En ese momento, todos estábamos en Barcelona.                                             
También era la época en que estaban lanzando a la ciudad como punto turístico. Había una fuerte campaña para conseguir que Barcelona                                           
fuera una ciudad turística, no solo una metrópoli urbana. Además, tenía la expectativa de que el Ayuntamiento de Barcelona nos ayudara,                                         
pero no funcionó. 
 
 
Qué tipo de institución es la Orquesta de Guitarras de Barcelona? Cómo se financia: ¿se considera una empresa privada? pública? 
 
SV: Es complicado, y supongo que hay que reajustarlo hoy en día. En su momento fue una asociación sin ánimo de lucro, como entidad                                               
jurídica. Con el dinero de los conciertos se compraban los instrumentos y se pagaba a los solistas que nos acompañaban.  
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Es una entidad privada, pero decidí cesar la actividad para no tener problemas. Fiscalmente, ya no existe. Ahora, para cobrar los conciertos                                           
lo hacemos a través de una cooperativa de músicos independientes, ellos lo gestionan, yo ya no me encargo de esto. 
 
 
Has mencionado que se contactó con el Ayuntamiento de Barcelona pero no funcionó, ¿Qué pasó? ¿Alguna vez se ha colaborado                                       
con una institución pública? 
 
SV: Solicité que se nos subvencionara, no para tener un sueldo cada uno, pero al menos poder tener un dinero para pagar alquileres de                                               
locales para ensayar, viajes, instrumentos, etc. Pero nunca nos hicieron caso, o yo tampoco lo moví bien ni le dediqué el tiempo necesario. 
 
 
¿Alguna vez ha tenido, o tiene actualmente, algún patrocinador o mecenas? 
 
SV: Ha sido en ocasiones puntuales, hemos colaborado con algunas instituciones y empresas, como el Conservatorio del Liceu o el Foment                                         
Hortenc, a cambio de tener un lugar de ensayo, les regalábamos un concierto. 
A nivel de patrocinador o mecenas no hemos tenido nunca, tampoco se me ha ocurrido. Eso lleva unas gestiones a las que no he podido                                                 
dedicar el tiempo. 
 
 
¿Cómo se gestiona la contratación? ¿Ha tenido, o tiene, representantes, managers? ¿Cuál es su vínculo? ¿cómo afectan las                                   
decisiones que toman sobre la OGB? 
SV: Yo soy quien se encarga de las contrataciones. Tuvimos una manager hace años, pero es muy difícil que te funcionen bien. En su                                               
momento nos encontró algún concierto y gestionaba el papeleo de los viajes. Los conciertos los consigo por mis contactos o gente que me                                             
conoce y me lo propone. Hay empresas que alquilan espacios y salas para hacer conciertos, como es el caso de nuestros conciertos en el                                               
Palau de la Música Catalana. Novaria es la empresa que alquila la sala y nos contrata a nosotros para hacer el concierto. Lo hacen como                                                 
reclamo turístico.  
 
 
 

98 



¿Alguna vez ha habido alguna decisión firme de trabajar la comunicación de la Orquesta de Guitarras de Barcelona y la imagen que                                           
tiene el público de ella?  
 
SV: Sí 
 
 
¿En qué momento fue? ¿Quién tomó la decisión? 
 
SV: Uno de los músicos solistas que tocaba con nosotros, tenía una empresa de gestión musical y yo le ofrecí que moviera la orquesta. Él se                                                   
encargó de crear la página web y el perfil de Facebook. Hoy en día, tiene otros trabajos y no puede dedicar su tiempo a esto. Fue hace unos                                                       
diez años. 
 
 
¿Crees que ha dado resultados? ¿Ha sido efectiva? 
 
SV: Algunos sí, fue en esta época cuando más nos llamaban personas externas que yo no conocía, como teníamos la página web, nos                                             
localizaban para participar en eventos. La mayor actividad nos obligó también a nosotros a trabajar más repertorio. En uno de esos                                         
conciertos que surgieron en Barcelona, nos vió un representante de Columbia Artists y nos propuso la gira por Estados Unidos. 
 
 
¿Crees que aún lo es? 
 
SV: No, para nada, hace falta reactivarlo, ponerlo en orden y actualizar el contenido. Estamos en una etapa de renovación de la orquesta                                             
porque hay un cambio generacional de los músicos. 
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¿Cuál es la situación actual de la OGB? 
 
SV: Hace unos diez años, la orquesta tuvo su mejor momento, los músicos estaban muy motivados y teníamos muchas oportunidades, con el                                           
tiempo, los que empezaron, ahora tienen otras prioridades personales, familias, trabajos, ya no se dedican exclusivamente a la música, como                                       
sí hacían cuando tenían veinte años. 
Ahora es un momento en el que me cuesta contar con la implicación de todos a la hora de trabajar y proponer proyectos, los músicos                                                 
participan voluntariamente, no tienen un sueldo y no puedo obligar a nadie a venir, no tienen la misma disponibilidad que hace unos años.                                             
Por esto ahora estoy apostando por fichar a gente nueva, jóvenes que tienen por delante años en los que podrán aportar ilusión y ganas a la                                                   
orquesta. Necesito a un grupo importante que tenga la misma ilusión que tengo yo, si no, no funciona. 
Los músicos más veteranos ya lo hicieron, y muchos siguen con las mismas ganas, ellos crecieron con la orquesta, toda una generación.                                           
Muchos son músicos profesionales gracias a la OGB. Ahora la orquesta no les aporta una valor profesional, sino más bien sentimentalismo y                                           
el cariño que le tienen por todos los años, o el que me tienen a mi. Pero ya no les supone lo que puede aportar a un jóven guitarrista.  
Ahora tengo que darle la vuelta a esto, han sido muchos años que he contado con el apoyo de los músicos por tradición. Poco a poco voy                                                     
uniendo a nuevos y en cuanto tenga a un grupo con ganas, podremos tener otros objetivos. Los jóvenes tienen la ilusión de hacerlo porque                                               
aún no han tenido la oportunidad, los más mayores ya han hecho muchas giras y grabaron el disco, por tanto no tienen la misma motivación                                                 
por hacer un simple concierto. Necesito una generación nueva que nos empuje a todos. 
 
 
Describe la Orquesta de Guitarras de Barcelona 
 
SV: Es complicado porque no es una entidad normal, es un tipo de formación muy original dentro de lo que es el sector musical, lo fue en su                                                       
creación y lo sigue siendo, porque no es una formación típica. 
 
 
 
 
 
 
 
 ¿Para qué crees que sirve la OGB? ¿Qué crees que puede aportar al mundo? 
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SV: Lo que toquemos puede resultar peculiar, gustar o no gustar, pero por ejemplo, nuestro repertorio de Manuel de Falla, nos aporta como                                             
un sello de denominación de origen, tenemos la dignidad y la confianza para interpretar esta música, creo que es un valor añadido muy                                             
potente. 
 
 
¿Y qué deseas para el futuro?  
 
SV: Yo tengo mi vida profesional, pero la Orquesta de Guitarras de Barcelona es un proyecto de mi vida entera, no lo voy a dejar hasta que                                                     
me muera.  
En el futuro quiero apostar por las nuevas generaciones y viajar, siempre que hemos salido fuera de España la acogida ha sido brutal. En                                               
Estados Unidos tuvimos muchísimo éxito. Si hallamos la manera de retomarlo y encontramos a gente que apueste por nosotros y nos quiera                                           
llevar, en Estados Unidos y en Rusia tocamos en las mejores salas de las ciudades más grandes y se llenó, podemos volver a hacerlo. 
 
 
¿Qué valores destacarías de la Orquesta de Guitarras de Barcelona? 
 
SV: Somos originales, quien no nos conoce se sorprende mucho, una orquesta de guitarras es algo nuevo, a pesar de que hayan pasado                                             
treinta años. También tenemos la autenticidad, a nivel internacional, gracias al repertorio español que trabajamos, se nos reconoce así. 
 
 
¿Qué crees que la hace diferente a las demás? ¿Cuál es su valor diferencial? 
 
SV: Gusta mucho el tipo de repertorio que hacemos, y también llama la atención la formación, que es muy original. 
El valor que tiene por encima de una orquesta sinfónica es el repertorio. Nosotros trabajamos mucho la música española y eso nos aporta                                             
valor a nivel internacional. Una orquesta de guitarras española en el extranjero hace gracia y les parece muy auténtico, más que una orquesta                                             
de cámara española.  
En España podemos resultar interesantes, pero fuera de aquí lo somos mucho más, el problema es la financiación. En el extranjero                                         
tendríamos muchísimo trabajo, si tuviéramos los medios adecuados y alguien que nos gestionara los viajes, seguro que nos programarían en                                       
muchísimos países del mundo. 
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¿Y no crees que el público catalán también se interesaría por la Orquesta de Guitarras de Barcelona?  
 
SV: Aquí ya no tanto, llevamos muchos años tocando y ya no resulta algo tan original. Nos ha visto muchísima gente, nos conocen, saben lo                                                 
que es y es difícil que el público quiera repetir. Para nosotros, tener una programación estable sería poco probable. Aquí debemos seguir                                           
tocando, pero el verdadero campo que tenemos por explorar está fuera de aquí.  
 
 
¿Quién és el público de la Orquesta de Guitarras de Barcelona? 
 
SV: Tenemos un público muy diverso, dentro del mundo musical, se nos suele mirar con recelo, aún recuerda a “la tuna”, eso, antes de                                               
vernos actuar. Por otro lado, para el turismo somos atractivos, y si se nos vincula al Palau de la Música Catalana aún más. El turista que se                                                     
interesa por la cultura y la tradición de la ciudad, se interesa por el Palau y también por ver un espectáculo que parece que solo puede                                                   
encontrar en Barcelona, una orquesta de guitarras de la ciudad.  
Fuera de España, el público también varía, ya que los valores que se nos dan son diferentes, a los estudiantes de guitarra a nivel internacional                                                 
les llama la atención una orquesta de guitarras española.  
 
Y los estudiantes españoles o de la ciudad, ¿No crees que sean un público importante? 
 
SV: En este caso es diferente, se interesan más por poder tocar con nosotros. Me llegan muchas peticiones para poder formar parte de la                                               
orquesta 
 
 
¿Crees que sois también un referente para ellos? 
 
SV: Sí, sobre todo para los estudiantes de Cataluña. Casi todos los músicos de la orquesta son profesores y sus alumnos los ven actuar y,                                                 
por tanto, nos conocen. Además, tenemos una labor pedagógica muy importante, cada año, el Conservatorio del Liceu organiza un gran                                       
encuentro con todos los estudiantes de guitarra de sus escuelas de Cataluña y hacemos un concierto todos juntos. Somos unos 150                                         
guitarristas en el escenario, desde niños de 5 años hasta sus profesores y miembros la OGB. En estos conciertos, nos ven todos los padres y                                                 
familiares de los niños, para ellos es una ilusión muy grande ver a sus hijos actuando al lado de gente importante. Los niños crecen                                               
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participando cada año en este encuentro, son nuestra cantera, nos ven desde muy pequeños y ven cómo los estudiantes más mayores                                         
también lo hacen, quieren llegar a ser como ellos. Al crecer, muchos llegan a entrar en la OGB, esa es la historia de muchos de los jóvenes                                                     
que tenemos ahora y ya es como una tradición. 
 
 
En caso de que no creas que sea el mismo, ¿Quién te gustaría que fuera tu público?  
 
SV: Me da exactamente igual, gente que tenga ganas de descubrirnos. Aunque siempre están las ganas de ser reconocidos por las grandes                                           
personalidades de la música, hemos tenido la oportunidad de tocar en muchos festivales para personalidades importantes de la guitarra. Que                                       
te valoren el trabajo guitarrístico que hacemos siempre gusta. 
 
 
¿Crées que el público siente más curiosidad por ver una orquesta de guitarras, antes que por el repertorio que podáis ofrecer? 
 
SV: Creo que ser una orquesta de guitarras es lo que llama más la atención, pero el repertorio que trabajamos también es interesante.  
 
 
¿Qué valores te gustaría que el público destacara de tu orquesta? 
 
SV: Me gustaría que se lo pasaran bien, ofrecer un espectáculo. Y creo que eso lo conseguimos, en eso somos especiales. Hay muy pocas                                               
orquestas en el mundo que toquen de memoria, sin partituras, eso crea un aura especial en el escenario. Toda la gente que nos ha venido a                                                   
ver y se ha quedado a hablar conmigo les llama mucho la atención. El no tener partituras crea una relación en el escenario entre nosotros, los                                                   
músicos, que no se suele ver. Nos miramos entre nosotros, sonreímos y cruzamos miradas, esta relación aparece porque no estamos cada                                         
uno mirando a un atril sin prestarnos atención. Se crea una relación de miradas, de sonrisas, de efectos, de cosas que están pasando, nos                                               
estamos mirando y fluimos con el proceso del concierto. Eso para el que lo ve crea una sensación muy diferente. Esta aura de miradas la                                                 
aprecia tanto un músico profesional como el público más corriente, destacan que tenemos una relación bonita en el escenario. Que estamos                                         
compenetrados y que los músicos me miran de una forma muy diferente a la que un músico mira al director de una orquesta común. Para el                                                   
público que no entiende de música, les hace mucha gracia porque normalmente ven una orquesta y lo único que ven son músicos leyendo su                                               
partitura. Creo que una orquesta que toca mirando a la partitura no atrae al público, para eso escuchas una grabación, el público no conecta                                               
con los músicos. Esta es una de las cosas por las que yo aposté cuando me di cuenta. 
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¿Crées que la Orquesta de Guitarras de Barcelona tiene competencia? 
 
SV: No está tan saturado el panorama como para que haya una competencia fuerte, ni tenemos una gran fama internacional como para que                                             
surja otra orquesta muy importante que nos haga la competencia. Todavía hay sitio para muchas orquestas de guitarras. 
Durante muchos años hemos sido referentes, sobre todo en los inicios. Nuestra trayectoria es de un nivel muy alto, nadie había hecho antes                                             
que nosotros una gira o la grabación de un disco con el formato de orquesta de guitarras. Antes tampoco había el boom de redes sociales                                                 
que hay ahora. Los pocos vídeos que teníamos nuestros en las redes sirvieron de referencia para el mundo entero. 
 
 
¿Quiénes son sus principales competidores? ¿Los conoces? 
 
SV: Sí, algunos me preguntan o me envían arreglos que han hecho para que los revise, no tengo ningún problema. En su momento, íbamos a                                                 
un festival en Logroño donde se juntaban orquestas de muchos sitios, allí conocí a los de la Orquesta de Guitarras de Córdoba, que tienen un                                                 
buen nivel. También sé que existe la Orquesta de Caracas Simón Bolívar, que es un clon nuestro, tocan un programa muy parecido, yo no les                                                 
he enviado ninguna partitura, imagino que han copiado los arreglos de los vídeos de las redes. Algunas cosas las tocan exactamente igual                                           
que nosotros. Hay detalles que hacen que esté seguro de que lo han copiado de nuestro trabajo. A mi no me importa, estoy encantado de                                                 
que les guste mi interpretación. 
 
 
¿Existe alguna orquesta/competidor que admires? ¿Cuál es y por qué? 
 
SV: Hay varias cosas que me gustan, normalmente son cosas más especializadas. I Solisti Veneti es una orquesta que me marcó mucho. La                                             
vi cuando era jóven en el Palau. Su director era un aristócrata italiano que tenía un castillo y los músicos de la orquesta vivían todos juntos.                                                   
Ese es mi sueño, si pudiera compraría un edificio muy grande y que toda nuestra orquesta viviera allí. Que tuvieran un sueldo y pudiéramos                                               
ensayar cada día. Nosotros solemos ensayar una vez cada quince días, o cuando tenemos un concierto cerca, y ya tenemos un buen                                           
resultado, si los músicos pudieran dedicarse exclusivamente a la orquesta sería muy diferente. Los I Solisti Veneti vivían así, y eso me                                           
impactó mucho, fue la primera orquesta a la que vi tocar de memoria. No había visto nada igual, como se reían entre ellos y lo bien que se lo                                                         
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pasaban tocando. Se veía que se llevaban genial entre ellos, me pareció tan especial que después de verlos actuar busqué información sobre                                           
ellos y descubrí toda su historia. Al saber que convivían juntos entendí muchas cosas de la relación que yo había percibido viéndolos en el                                               
escenario. Eran una família. Era una orquesta de cuerda especializada en el repertorio Barroco. Todo esto que ví y sentí lo he intentado                                             
plasmar, no tengo dinero para que todos viváis juntos, pero creo que he creado un grupo especial, tenemos el punto de familia. Es por esta                                                 
sensación de familia que nuestra orquesta ha funcionado a lo largo de treinta años, todos los miembros de la OGB han sido mis alumnos y                                                 
tenemos una relación personal. En una orquesta común hay muchos roles de poder hay una estructura, empezando por el director, en la                                           
nuestra, no. Esta orquesta la he creado yo y es mi familia.  
 
 
¿Crées que puede competir con orquestas de cuerda o sinfónicas? ¿Por qué? 
 
SV: No lo sé, para los programadores, tenemos algunas ventajas, somos más originales, aunque nos falle el no estar haciendo más cosas.                                           
Por ejemplo, a principios de este año fuimos de gira a Bulgaria y no se ha enterado nadie. Tenemos que situarnos más arriba en el estatus                                                   
general. Mover nuestra imagen a nivel internacional.  
 
 
 
¿Qué imagen tiene la guitarra dentro del mundo de la música? 
 
SV: La guitarra juega un papel muy exclusivo, aunque hay muchos instrumentos que empiezan a adaptarse a géneros diferentes, la guitarra                                         
está en todo tipo de música. No solo hay guitarristas clásicos famosos, también han destacado guitarristas acústicos y eléctricos con                                       
nombre propio de otros géneros. 
 
 
 
 
 
¿Cómo la ven los músicos profesionales? 
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SV: Tiene sus puntos peculiares, para otros músicos la guitarra tiene una imagen informal, en los conservatorios, les cuesta mezclar este                                         
instrumento con otros.  
 
 
 
¿Cómo la ve el público? 
 
SV: Es un instrumento que resulta muy familiar para todo el mundo, todos conocemos a algún familiar o amigo que toquetea la guitarra. Por                                               
tanto, no es lo mismo que si habláramos de un fagot, por ejemplo, casi nadie tiene a un conocido que toque este instrumento. La guitarra                                                 
tiene este punto de cercanía, pero también de admiración cuando se ve a alguien que la toca bien, como la conocen, tienen la capacidad de                                                 
diferenciar más fácilmente los niveles, lo aprecian. Con otro instrumento menos común es más difícil apreciar la diferencia entre alguien que                                         
lo toca regular y otro que es profesional.  
 
 
¿Alguna vez habéis tenido el síndrome del impostor al presentaros como una orquesta pero rompiendo el formato tradicional? 
 
SV: No, lo que estoy haciendo sé por qué lo hago. Lo hago para el público, no para que lo valore un músico profesional. Sé que seguro hay                                                       
algún especialista al que no le va a gustar esta formación, pero no tocamos para él. 
 
 
¿Cómo crees que valora el sector la existencia de una orquesta de guitarras? 
 
SV: Si le cuentas al violinista profesional de una orquesta que existe una orquesta de guitarras, les resulta curioso, pero no les llama la                                               
atención. 
 
 
 
 
¿Crees que las orquestas de cuerda o sinfónicas, etc, consideran a la Orquesta de Guitarras de Barcelona como un competidor? 
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SV: No lo creo. Recuerdo, por ejemplo, que una vez contacté con un músico flautista con el que toqué para que nos viniera a ver actuar en el                                                       
Palau, y no le gustó. No me lo dijo directamente pero lo noté, solo comentó que le pareció interesante. Ya sabía que nuestro formato no le                                                   
gustaría, pero no iba a cambiar nuestro programa solo para él. 
 
 
¿Qué te aporta tocar con la Orquesta de Guitarras de Barcelona ante tocar como solista o en pequeñas agrupaciones? 
 
SV: Para mi, la orquesta se ha convertido en una alternativa muy importante para un guitarrista. Un violinista cuando empieza a estudiar,                                           
intenta ser solista, pero normalmente sabe que acabará tocando en una orquesta, son los caminos que tiene. En cambio, el guitarrista la                                           
única aspiración que tiene es ser solista.  
En cambio, ahora en el ámbito catalán, podemos ofrecer a los estudiantes de guitarra la alternativa de formar parte de una orquesta. Y, en un                                                 
futuro, lo será para muchos más estudiantes. 
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ANNEX 5 
 
Transcripció del focus group realitzat per videotrucada a tres estudiants de guitarra clàssica del Conservatori del Liceu i membres de                    
l’Orquestra de Guitarres de Barcelona el dia 3 de juny de l’any 2020. 
 

- S1 → Sujeto 1 
- S2 → Sujeto 2 
- S3 → Sujeto 3 

 
¿Qué imagen tiene la guitarra como instrumento dentro de un conservatorio? 
 
S1: Que somos uno hippies, no valemos nada, que la guitarra no es un violín, no está en la élite de la música clásica y eso les perturba la                                                         
cabeza 
 
S2: Creo que los instrumentos orquestales, como dice Gerard, tienen como más peso, y la guitarra, como funciona de manera diferente, y                                           
nosotros vamos más a nuestra bola, suena más flojo, y técnicamente es diferente, esto no es que nos perjudique, pero sí que nos aparta un                                                 
poco dentro de las dinámicas de la gente del conservatorio 
 
S1: Si, nosotros también nos hemos separado un poco de toda esa orquesta sinfónica, no? de instrumentos de cuerda. 
 
S2: En las clases de teoría grupales que compartimos, vemos como los que tocan instrumentos de cuerda hablan entre ellos siempre y                                           
comentan cosas de la orquesta, y claro, nosotros no podemos intervenir porque no lo conocemos. 
 
S1: Nosotros estamos en nuestro mundo, de alguna manera también. Por eso tal vez ellos tampoco se quieren acercar, pero no es que no                                               
queramos nosotros, no quiero decir que sean ellos los que no quieren juntarse, pero nosotros no tenemos ningún problema con nadie. 
 
S2: Como no compartimos tantas cosas como pueden compartir, ellos, quieras que no, eso nos afecta de alguna manera 
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S3: Es verdad que las dinámicas de grupo no son iguales, porque nosotros no estamos en la asignatura de orquesta. Pero yo a nivel de                                                 
asignaturas grupales, cuando tienes que socializar con otra gente, no he notado una dificultad, ni tampoco lo he notado con mis alumnos, es                                             
verdad que es algo que no tienen tan a mano lo de tener un instrumento al lado, como si lo tienen los que estudian instrumentos de una                                                     
orquesta. Donde sí lo he notado más es a nivel de tribunales y profesores, ahí sí que hay un rechazo para querer trabajar con una guitarra, no                                                     
conocen el repertorio, la mayoría de obras clásicas de guitarra son transcripciones, no son partituras originales, y eso no gusta. 
 
 
 
Por tanto, ¿Creéis que también son los profesores y la dinámica del centro en general que hace que la guitarra sea apartada? 
 
S2: Tal vez, pero en la parte social, al final la tendencia, es lo que decía Jorge, al principio sí que se tiende a eso, pero después no hay                                                         
problema. Si tu quieres te juntas con quien tu quieras por mucho que toque el fagot. 
 
Entre vosotros, los que estudiáis guitarra, ¿Como es la relación? 
 
S2: Somos un poco “pringados” porque no nos juntamos mucho. 
 
S1: Pero siempre como que hay una hermandad al tocar la guitarra, ves al otro como de tu familia. Pero luego, siempre está el hecho de                                                   
juzgar de primeras, todo músico lo hace, pero después, más calmado ya lo aceptas como família. 
 
S3: Hay mucha competencia 
 
S1: Sí, hay mucha competición y de alguna manera esto se nota. 
 
Y creéis, por ejemplo, que en los violines, que sí que comparten esta parte de la orquesta, ¿La rivalidad no está tan presente? 
 
S1: Sí que está 
 
S3: Sí 
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S2: Sí,sí, rivalidad hay en todos los lados. Pero al final, ahora me ha venido a la mente que por ejemplo, nosotros dos a veces vamos al bar                                                       
de enfrente del conservatorio a tomar un café, y se acerca algún estudiante de flamenco y se sienta con nosotros y hablamos sin problema,                                               
por eso el estar más solos también ayuda a crear la hermandad.  
 
S1: Sí, se hace la hermandad 
 
S2: Sí, aunque haya gente que también no te encaje 
 
Así que, esta hermandad que decís, ¿Aparece porque no tenéis la socialización que se da en una orquesta? 
 
S3: Posiblemente 
 
S1: No, tampoco, porque las guitarras tenemos nuestra orquesta también, como asignatura, aunque no la compartamos con otros                                   
instrumentos. 
 
S3: Yo no te he entendido, ¿Qué quieres decir? 
 
Los violines, cuando empiezan a estudiar, ya saben que una parte importante de su formación será en una orquesta y que                                         
probablemente acabarán tocando en una orquesta si se dedican a ello profesionalmente. En cambio, las guitarras no tienen esta                                     
opción, sabes que si quieres dedicarte a ello, sólo puedes ser solista.  
 
 
S1: La competitividad viene también porque al no estar tan implantada la idea de conjunto de guitarras, como sí lo está una orquesta                                             
sinfónica, es lo que dices, que o vamos como solistas, o no vamos, eso favorece la rivalidad entre nosotros.  
 
S3: Sí, hay una educación diferente desde un principio, y eso se nota luego. Los que tocan instrumentos de cuerda, desde niños ya se juntan                                                 
en pequeños conjuntos. En guitarra la idea de tener que hacer música de cámara o conjunto de guitarras no está tan presente 
 
S2: También es el repertorio, el piano y la guitarra son más individuales, los violoncellos en clase individual ya tocan partes de conciertos                                             
para orquesta 
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¿Cómo ve la guitarra la sociedad? 
 
S1: Como un instrumento polifacético, puede estar en todos los sitios. Yo lo veo así y creo que la gente también. Un instrumento que vale                                                 
para todo 
 
S2: Yo encuentro un cierto desconocimiento sobre lo que se puede hacer en la guitarra porque es un instrumento al que todo el mundo tiene                                                 
acceso, y muchos ya creen que con tocar cuatro acordes ya tocan la guitarra. Y cuando subes de nivel, como en el que estamos nosotros,                                                 
sea flamenco o clásico, ya se deja de conocer, a no ser que te interese. Les extraña ver que la guitarra no sea un complemento para cantar                                                     
con los amigos el viernes por la noche. ¿Qué pensáis? 
 
S3: Yo creo que sí, que es un instrumento muy popular y barato, y eso está bien porque ha creado mucha música popular y muchas formas                                                   
de tocar el instrumento, algo que no tienen otros instrumentos, como la flauta, por ejemplo. Para la guitarra, esa versatilidad de géneros es                                             
muy normal. Eso hace que la gente no tenga un conocimiento de lo que es la guitarra, pero como tampoco lo tienen con la música, a no ser                                                       
que sea un público específico. 
 
S2: Pero, si por ejemplo pones la misma situación con el piano, usas el piano para acompañar a un cantante, y usas la guitarra para                                                 
acompañar a un cantante, eso no sorprende. Pero si te pones a tocar música clásica con el piano tampoco sorprende, en cambio, si tocas                                               
música clásica con guitarra sí que sorprende. Yo me he encontrado a gente que me pregunta, por qué no toco con púa, por ejemplo. Eso                                                 
demuestra que no tienen ni idea de lo que estoy tocando, de qué es el género clásico en la guitarra, y es ridículo 
 
S1: Sí, al final es falta de conocimiento, pero a la vez, la guitarra es un instrumento popular que es asequible a todo el mundo, y de ahí                                                       
también es normal que la gente aprenda cuatro cosas y ya se crea que sabe 
 
S2: Yo creo que la falta de conocimiento no le quita versatilidad al instrumento 
 
Y para el público que consume música clásica, ¿Qué le pasa a la guitarra? 
 
S1: Hay mucha élite 
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S3: Sí, los grandes compositores de la historia clásica no han compuesto para guitarra, y eso lo critican como si fuera el motivo por el cual la                                                     
guitarra no puede tocar música clásica ni puede ser tan importante como un violín 
 
S1: Eso es, la guitarra no vale nada, son los juglares los que tocaban la guitarra, la gente de pueblo 
 
S3: El problema es que para un compositor que no conoce la guitarra es muy difícil escribir para ella, si ves partituras escritas para guitarra                                                 
de compositores que no la conocen, no se pueden tocar, se tienen que cambiar. Por eso tal vez, no se atrevían a componer para nosotros, o                                                   
también pesaba la idea del rechazo por ser un instrumento popular. También hay que tener en cuenta la historia. A nivel histórico la guitarra                                               
sonaba muy flojo en comparación con otros instrumentos de la época.  
 
Más específicamente, ¿A qué creéis que se debe la popularidad de la guitarra? 
 
S2: La accesibilidad para poder hacer que suene, no necesitas casi ningún conocimiento para hacerlo sonar, creo. Obviamente no me refiero                                         
a nivel de escuela de música, si no a nivel de tutorial de Youtube. Le veo una facilidad extrema 
 
S3: Lo que dice Albert es verdad, también es la facilidad de construcción, es muy sencilla 
 
S1: Sí pero todo esto también se podría decir del piano 
 
S3: Eso es por la cultura pop, la guitarra está por todas partes, estéticamente luce 
 
S1: La versatilidad que tiene el instrumento ha hecho que se vea de una manera que no es la misma que otros instrumentos como el piano,                                                   
eso le ha dado la visión de facilidad de aprendizaje 
 
S2: También es lo que dice J, ¿Quién cogía un violín para ponerse a tocar en una taberna? Nadie 
 
S3: Sí, lo que pasa es que no es tan útil, el violín es más complejo de mantener, si se rompe una pieza, no es accesible 
 
S1: También, la guitarra no necesita de nadie más para acompañar, es un instrumento completo, el violín solo puede tocar una melodía. La                                             
guitarra lo tiene todo y no necesita de nada ni nadie 
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Los tres sois miembros de la Orquesta de Guitarras de Barcelona, ¿Alguna vez habéis tenido el síndrome del impostor al presentaros                                         
como una orquesta, pero no siendo una orquesta común? 
 
S1: Yo no me he sentido así, no me siento como un impostor, al final la guitarra es un instrumento que de primera idea es solista, pero es                                                       
versátil, tiene un rango de posibilidades al que otro instrumento no puede acceder. No creo que decir que somos una orquesta sea mentir a                                               
nadie, porque al final podemos hacerlo, suena. 
 
S2: A mi me pasa que, a veces, si invito a un amigo a un concierto nuestro, le explico, es una orquesta de guitarras. Tengo la necesidad de                                                       
explicar lo que es, porque es poco conocido, muchas veces lo comparo con una orquesta común y se me queda como pobre, por la                                               
necesidad de comparar. Obviamente no es lo mismo una orquesta sinfónica con 200, muchísimos instrumentos, que una orquesta de 25                                       
guitarras, que sí que es verdad que, como dice G, tenemos gran versatilidad, al final, si que te limita. 
 
¿Y crees que tu amigo tenía claro el concepto de orquesta sinfónica? 
 
S2: Creo que sí porque al final, en el colegio o por el cine sabes lo que es una orquesta, no hace falta explicar mucho, a un nivel muy bajo                                                           
claro. Y, no tiene nada que ver, pero el feedback que me llevo después del concierto de la gente que lo ve por primera vez es que se                                                       
sorprende mucho porque es una cosa muy diferente y que le gusta. Por mucho que no escuchen música clásica en su casa ni la conozcan,                                                 
muchas veces pasa.  
 
S1: También yo creo que es por la familiaridad del instrumento, todo el mundo lo conoce y lo siente cercano. Ver a tantos juntos te da una                                                     
riqueza que no acostumbras a ver y sorprende. 
 
S2: Al final, una orquesta sinfónica, ves una, y después ya son todas iguales. Y la nuestra es algo más diferente 
 
S1: Exacto 
 
¿Qué os aporta tocar con la orquesta, comparado con tocar solos o en pequeños grupos? 
 
S3: Hay más gente para pasarlo bien 
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S1: Conocer la manera de entender la música, entre nosotros y cuando tocamos con solistas. Aprender a no ser solo solistas, que la guitarra                                               
aporta muchas cosas más. Pueden ser seis cuerdas solo, pero si juntas un montón de cuerdas pueden hacer muchas más cosas, se puede                                             
hacer un conjunto que suene como una guitarra sola, pero que sean muchas. 
S2: Construir una guitarra gigante 
 
S1: Sí, al final una guitarra es como una pequeña orquesta, eso lo dijo Leo Brouwer, que la guitarra es una pequeña orquesta de seis cuerdas 
 
S2: A mi, personalmente me gustan mucho las orquestas, y siempre he pensado que me da un poco de pena no tocar un instrumento                                               
orquestal para formar parte de una, y esto me permite acercarme a lo que sería la sensación, no es lo mismo, pero al final las dinámicas si                                                     
que se parecen bastante, es lo más cerca que puedo estar con mi instrumento.  
 
 
¿Y por qué crees que no es la misma sensación? 
 
S2: Es lo que te decía, sí que es especial, diferente y muy bonito, pero nunca podremos llegar a ser una orquesta sinfónica como tal porqué                                                   
no somos instrumentos diferentes y te quedas limitado  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

114 



ANNEX 6 
 
Transcripció del focus group realitzat per videotrucada a tres membres de diferent generació de l’Orquestra de Guitarres de Barcelona el dia 5                      
de juny de l’any 2020. 
 

- S1 → Sujeto 1, veterano 
- S2 → Sujeto 2, intermedio 
- S3 → Sujeto 3, novato 

 
Bloque 0. Presentación 
 
¿Cuánto tiempo llevas en la Orquesta de Guitarras de Barcelona?, Explicadme brevemente cómo empezasteis, por qué                               
seguís y qué os motiva a seguir en el futuro. 

 

- S1: Empecé muy joven, hace unos 25 años cuando tenía 25, porque conocía a Sergi, el director, que era mi profesor. Hace ya años y                                                 
hemos compartido muchos momentos, y llegado a crear unas amistades muy fuertes, la parte afectiva es lo que más me motiva a                                           
seguir, poder vernos y seguir compartiendo cosas, es algo sentimental. 

 
- S2: Yo, por el año 2004 les fui a ver a un concierto y me encantó, me dije “yo quiero estar allí” en el escenario, Sergi era mi profesor                                                         

también y meses más tarde ya hice mi primer concierto. Me lo paso muy bien ahora. 
 

- S3: Desde que empecé a estudiar, era un niño, recuerdo que participaba cada año en el concierto en el que nos juntábamos todos los                                               
estudiantes de las escuelas vinculadas del Liceu, en una gran orquesta, Sergi era el director, y los de la OGB también estaban allí. En                                               
esos momentos quería llegar a ser como ellos, era mi sueño, un ideal a alcanzar. Ahora hace solo un año que soy miembro y tengo                                                 
ganas de tener muchas experiencias con ellos y de que sea un viaje largo. 
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Bloque 1. Significado 
 
Como músicos, ¿Qué os aporta tocar en la orquesta? 
 

- S2: A mi no me gusta tocar como solista, no me siento cómodo, pero me encanta actuar en grupo, con la OGB tengo la oportunidad                                                 
de hacerlo y además en buena compañía. 
 

- S1: La adrenalina de actuar. 
 

- S3: A mi me encantan los conciertos de orquestas sinfónicas, justamente toco un instrumento que no forma parte de una orquesta                                         
común, poder tocar en la OGB me aporta una experiencia parecida, pero con mi instrumento. 

 
 
¿Qué significa para vosotros tocar en la orquesta? ¿Por qué lo hacéis? 
 

- S2: Para divertirme. 
 

- S1: Por ocio, por amistad y aprecio a Sergi y a mis compañeros. 
 

- S3: Para divertirme también y poder tocar en el Palau y viajar. 
 
 
¿Cómo creéis que ven los músicos profesionales de otros instrumentos a la guitarra? 
 

- S2: Nos llaman “guitarristas” no músicos, eso quiere decir mucho. 
 

- S3: Sí, somos como de un mundo aparte, nos ven como aficionados y que no somos profesionales. 
 

- S2: Sí, recuerdo cuando estudiaba, en las clases comunes, los de instrumentos de cuerda tenían su grupito y nosotros no. 
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- S1: No, tampoco es tan así, esto puede pasar, pero no siempre, es como decir que todos los que tocan instrumentos de viento son de                                                 
Valencia. 

 
 
Bloque 2. Competencia 
 
¿Qué orquestas de guitarras conocéis? 
 

- S1: La de Elche, recuerdo que un año en un festival tocamos con ellos, lo hacían bien, tenían buen nivel, supongo que es porque                                               
tocaban con partituras. 

 
- S2: A mi me suena una de Colombia que toca muy parecido a nosotros, supongo que deben haber contactado alguna vez con Sergi y                                               

les habrá pasado partituras. 
 
 
¿Cómo crees que valora el sector la existencia de una orquesta de guitarras? 
 

- S1: Ni la conocen. 
 

- S2: Exacto, yo creo que no saben que existimos. 
 
 
¿Creéis que la OGB tiene competencia? 
 

- S3: No, yo creo que somos muy especiales. 
 

- S2: No, no, esta orquesta fue la primera en hacer este formato, no ha dado tiempo a que salga competencia. 
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- S1: ¡No! Nadie ha conseguido nunca que treinta personas te sigan incondicionalmente dando su tiempo y su dinero durante tantos                                       
años, eso solo lo sabe hacer Sergi, es mérito suyo. Habrá muchas otras orquestas, pero no funcionan como nosotros, pocas                                       
personas son capaces de hacer esto. 

 
 
¿creéis que la OGB puede competir con orquestas de cuerda? 
 

- S1: No, justo por lo que decía antes, no somos iguales. 
 
 
¿Creéis que la OGB tiene algún referente? ¿Se inspiró en alguna orquesta existente? 
 

- S3: No. 
 

- S1: No, creo que no. 
 

- S2: No, si fuimos los primeros, somos pioneros. 
 
 

Bloque 3. Público 
 
¿Cómo describiríais al público que va a ver un concierto de orquesta? 
 

- S1: Conoce lo que va a ver, les gusta la música. 
 

- S2: Sí, son enterados. 
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¿Creéis que la OGB tiene un público fiel? 
 
(entre risas) 

- S1: Nuestros amigos. 
- S2: Sí, nuestra familia. 

 
- S3: ¡Sí, es verdad! Mucha gente de aquí no lo conoce, por ejemplo, unos amigos míos vinieron a vernos al Palau, les gustó y han                                                 

repetido, incluso se apuntaron a venir a Bulgaria para vernos actuar. No solo debería ser atractivo para los turistas. 
 

- S1: El hecho de que toquemos en el Palau nos ayuda mucho, la gente viene a ver el edificio del Palau, y si se encuentran una orquesta                                                     
de guitarras, pues mejor, y si ven salir a los bailarines y a los solistas, les hace gracia. 

 
 
¿Creéis que es el mismo público que va a ver una orquesta sinfónica? 
 

- S1: No lo sé. 
 

- S2: No, no creo, pero no lo sé. 
 

 
¿Qué valores os gustaría a vosotros que destacara el público que viene a veros? 
 

- S1: Que sea algo agradable, bonito de ver, que visualmente esté muy cuidada la parte visual, el escenario. 
 

- S2: Sí, mis amigos siempre me dicen que como podemos tocar y mirarnos y reír entre nosotros a la vez, que sorprende mucho y no es                                                   
algo común que veas hacer a un músico. 

 
- S2: Me gustaría que dijeran que suena bien, que valoraran eso. 
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Bloque 4. Orquesta de Guitarras de Barcelona 
 
¿Seguís la actividad de la OGB en redes? ¿Sabéis si hay alguien que lo gestione? 
 

- S1: No, no suelo seguir las redes, tampoco he visto que haya nada activo. 
- S2: Sí, hay un Facebook, ¿no? Creo que lo hizo Dani, hace años ya, pero no tiene mucha actividad que yo sepa, ¡Y sería importante!                                                 

Un Instagram, un algo 
- S3: Sí, exacto, esque es super importante, porque así nos verían lo que hacemos, verían los videos y se pueden hacer una idea de lo                                                 

que es la orquesta. 
- S2: Sí, eso, si hubiera un Instagram que anunciara los conciertos y con una actividad dinámica de fotos y videos, yo no tendría que                                               

estar recordando a mis amigos cuando tenemos concierto, ya lo verían allí. 
- S2: Y creo que hay una web, ¿no? me suena haberla visto alguna vez, pero está muy desfasada, debe hacer años que nadie la                                               

actualiza. 
 
 
Personificación 
 
(Después de hacer una introducción con ejemplos de marcas conocidas, Ikea, Apple, para que entendiesen la idea, ya se planteó la                                         
personificación de la OGB) 
 
Imaginaros que la OGB fuera una persona, como sería? 
 

- S2: (entre risas) Sería Sergi 
 
¿Sería hombre o mujer? 
 

- S2: Mujer 
- S1: SÍ, mujer 
- S3: SÍ 
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¿Edad? 
 

- S2: Unos cuarenta, ¿no? así con el pelo revuelto, muy hippie 
- S1: SÍ, 35 por ahí 
- S3: SÍ 

 
¿Dónde viviría? en la ciudad o pueblo... 
 

- S1: ¡En Barcelona! 
- S2: SÍ, en una comuna 
- S1: Viviría en la ciudad, pero no en un edificio aislado, con muchos vecinos 

 
¿Tendria familia? 
 

- S3: Sí claro! 
- S2: ¡SÍ! una familia grande 
- S1: Una familia elegida, familia de amigos 

 
¿Tendría algún trabajo/estudio? 
 

- S1: Nada fijo, haría trabajos diferentes, iría buscando y cambiando 
 
¿Se levanta tarde o temprano? 
 

- S2: Tarde tarde 
- S3: Suena el despertador y lo apaga 

¿Sigue alguna rutina? 
 

- S1: ¡No! está feliz sin horarios 
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¿Cuál es su comida favorita? 
 

- S1: ¡Macarrones! 
- S2: Servidos en un plato enorme, para compartir con todos 

 
No sería timido, ¿no? 
 

- S3: ¡No! 
 
¿Se pondría nervioso en una entrevista de trabajo? 
 

- S1: No, ellos se lo pierden! 
 
¿Cuáles serían sus puntos fuertes? 
 

- S2: Sería una persona resolutiva 
 
¿Qué rol tendría en una familia? 
 

- S1: La oveja negra 
- S2: Sí, el que lleva la contraria, el desastroso 
- S1: El hijo desastre 

 
 
 
Planeta 
¿Cómo sería este planeta? 

- S2: ¿Veis La que se avecina? pues así 
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¿Con muchos edificios pues? 
 

- S1: No, sería campo, con árboles y todo abierto, con mucha gente, lleno de hippies, con grupillos de gente tomando cerveza 
- S3: Yo me lo imagino lleno de volcanes en erupción, con cráteres 

 
¿Clima? 
 

- S1: Siempre haría sol, muy buen tiempo, siempre primavera 
 
¿Cuál sería la comida típica? 
 

- S2: Comida rápida, cosas fáciles de hacer 
 
 
Si fuera un animal… 
 

- S2: Un oso perezoso 
- S1: Un animal vago, tranquilo, que se levanta para comer 
- S3: SÍ, perezoso pero llega a conseguir lo que se propone 

 
Si la vierais desde fuera, ¿A qué le da importancia la OGB? 
 

- S1: A la relación que tenemos entre nosotros 
- S2: sÍ el buen rollo 
- S1: y que sea bonito, que sea un espectáculo 

 
Si la vierais desde fuera, ¿Cuál sería el mayor defecto? 
 

- S2: Falta de profesionalidad yo creo 
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ANNEX 7 
 
 
 
 
 

 
 

124 



25
 re

sp
on

se
s

N
ot

 a
cc

ep
tin

g 
re

sp
on

se
s

M
es

sa
ge

 fo
r r

es
po

nd
en

ts

Q
ui

na
 e

da
t 

te
ns

?

25
 re

sp
on

se
s

Th
is

 fo
rm

 is
 n

o 
lo

ng
er

 a
cc

ep
tin

g 
re

sp
on

se
s

Su
m

m
ar

y
Q

ue
st

io
n

In
d

iv
id

ua
l

20
-3

0
31

-4
0

41
-5

0
+5

0
12

%

32
%

12
%

44
%

TF
G

 O
G

B

Q
ue

st
io

ns
Re

sp
on

se
s

25

https://accounts.google.com/SignOutOptions?hl=en-GB&continue=https://docs.google.com/forms/d/1R1M0Gv4PzyFbNBSEp8x2gNEBok8HH5Ho9UxrVRTPM6E/edit%3Fusp%3Dforms_home%26ths%3Dtrue


A
pr

ox
im

ad
am

en
t,

 q
ua

n 
fa

 q
ue

 e
t 

va
s 

un
ir

 a
 l'

O
rq

ue
st

ra
 d

e 
G

ui
ta

rr
es

 d
e 

B
ar

ce
lo

na
?

25
 re

sp
on

se
s

La
 te

va
 p

ro
fe

ss
ió

 a
ct

ua
l t

é 
a 

ve
ur

e 
am

b
 la

 m
ús

ic
a?

25
 re

sp
on

se
s

M
en

ys
 d

'u
n 

an
y

E
nt

re
 1

 i 
5 

an
ys

E
nt

re
 5

 i 
10

 a
ny

s
E

nt
re

 1
0 

i 1
5 

an
ys

E
nt

re
 1

5 
i 2

0 
an

ys
M

és
 d

e 
20

 a
ny

s
8%

20
%

20
%

12
% 12

%

28
%

S
í

N
o

S
óc

 e
st

ud
ia

nt

8%

16
%

76
%



Q
uè

 t
'a

po
rt

a 
to

ca
r 

a 
un

a 
or

qu
es

tr
a?

25
 re

sp
on

se
s

So
u 

ún
ic

s?

C
on

ei
xe

s 
al

gu
na

 a
tr

a 
or

qu
es

tr
a 

de
 g

ui
ta

rr
es

?

25
 re

sp
on

se
s

0
10

20

O
ci

A
ct

iv
ita

t
pr

of
es

si
on

al

Fo
rm

ac
ió

O
po

rtu
ni

ta
ts

 c
om

 a
m

ús
ic

U
na

 a
lte

rn
at

iv
a 

a 
la

m
ev

a 
pr

of
es

si
ó

16
 (6

4%
)

16
 (6

4%
)

16
 (6

4%
)

7 
(2

8%
)

7 
(2

8%
)

7 
(2

8%
)

7 
(2

8%
)

7 
(2

8%
)

7 
(2

8%
)

17
 (6

8%
)

17
 (6

8%
)

17
 (6

8%
)

9 
(3

6%
)

9 
(3

6%
)

9 
(3

6%
)

S
í

N
o

24
%

76
%



Si
 la

 re
sp

os
ta

 a
nt

er
io

r 
és

 S
Í, 

po
d

ri
es

 e
sc

ri
ur

e 
el

 s
eu

 n
om

?

18
 re

sp
on

se
s

C
om

 c
re

us
 q

ue
 v

al
or

a 
el

 s
ec

to
r 

de
 le

s 
or

qu
es

tr
es

 l'
ex

is
tè

nc
ia

 d
'u

na
 o

rq
ue

st
ra

 d
e

gu
ita

rr
es

?

25
 re

sp
on

se
s

C
om

 u
na

 G
ui

ta
…

C
om

 u
na

 g
ui

ta
…

C
om

un
a 

gu
ita

rr
a.

E
le

ct
ric

or
daO

G
C

ór
do

ba
O

rq
ue

st
a 

de
 G

…
O

rq
ue

st
ra

 A
co

…
or

…

0123

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)

2 
(1

1.
1%

)
2 

(1
1.

1%
)

2 
(1

1.
1%

)

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)

3 
(1

6.
7%

)
3 

(1
6.

7%
)

3 
(1

6.
7%

)

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)
1 

(5
.6

%
)

1 
(5

.6
%

)

B
é

M
al

am
en

t
N

o 
ho

 c
on

ei
x

N
o 

ho
 s

é
C

re
c 

qu
e 

no
 e

s
va

lo
ra

 a
l m

at
ei

x
ni

ve
ll.

16
%

20
%

44
%

16
%



C
re

us
 q

ue
 la

 O
G

B
 té

 c
om

pe
tè

nc
ia

?

25
 re

sp
on

se
s

C
re

us
 q

ue
 la

 O
G

B
 p

ot
 c

om
pe

ti
r 

am
b

 a
ltr

es
 o

rq
ue

st
re

s 
de

 c
or

da
 o

 s
im

fò
ni

qu
es

?

25
 re

sp
on

se
s

A
ra

 p
ar

le
m

 d
el

 p
úb

lic
...

S
í

N
o

N
o 

ho
 s

é
32

%

68
%

"S
í, 

pe
rq

uè
 s

om
 ig

ua
l

de
 p

ro
fe

ss
io

na
ls

"
"S

í, 
po

de
m

 o
fe

rir
 la

…
"N

o,
 p

er
qu

è 
no

sa
ltr

…
"N

o,
 n

os
al

tre
s 

no
 s

…
N

o 
ho

 s
é

S
on

 fo
rm

at
s 

di
fe

re
nt

s
N

o,
 p

er
qu

è 
és

 u
na

…
N

o,
 u

na
 o

rq
ue

st
ra

…
N

o,
 s

on
 o

rq
ue

st
re

s…

12
%

12
%

24
%

32
%



C
re

us
 q

ue
 la

 O
G

B
 té

 u
n 

pú
bl

ic
 fi

de
l?

25
 re

sp
on

se
s

Q
ui

 c
re

us
 q

ue
 é

s 
el

 p
úb

lic
 p

ri
nc

ip
al

 d
e 

la
 O

G
B?

25
 re

sp
on

se
s

Si
 p

og
ue

ss
is

 e
sc

ol
lir

, q
ui

 t
'a

gr
ad

ar
ia

 q
ue

 fo
s 

aq
ue

st
 p

úb
lic

 p
ri

nc
ip

al
?

25
 re

sp
on

se
s

S
í

N
o

N
o 

ho
 s

é
20

%

12
%

68
%

E
l p

úb
lic

 c
at

al
à

E
l t

ur
is

m
e

A
fic

io
na

ts
 a

 la
m

ús
ic

a 
i/o

 a
 la

gu
ita

rr
a

In
te

re
ss

at
s 

en
 la

m
ús

ic
a 

es
pa

ny
ol

a
C

on
ei

xe
do

rs
 d

e 
la

m
ús

ic
a 

cl
às

si
ca

D
ep

en
 d

e 
lo

ca
si

o

8%

44
%

44
%

E
l p

úb
lic

 c
at

al
à

E
l t

ur
is

m
e

A
fic

io
na

ts
 a

 la
m

ús
ic

a 
i/o

 a
 la

 g
ui

t…
In

te
re

ss
at

s 
en

 la
 m

…
C

on
ei

xe
do

rs
 d

e 
la

…
To

t t
ip

os
 d

e 
pu

bl
ic

!!
To

ts
 e

ls
 p

ub
lic

s
M

 a
gr

ad
ar

ia
 to

ca
r…

to
ts

 e
ls

 a
nt

er
io

rs

8%

24
%

48
%



O
rd

en
a 

de
 1

 (M
ÉS

 im
po

rt
an

t)
 a

 5
 (M

EN
YS

 im
po

rt
an

t)
 e

l q
ue

 t
'a

gr
ad

ar
ia

 q
ue

 e
l p

úb
lic

va
lo

ré
s 

de
ls

 v
os

tr
es

 c
on

ce
rt

s.

Se
 t

'a
cu

de
ix

 a
lg

un
a 

co
sa

 m
és

 q
ue

 t
'a

gr
ad

ar
ia

 q
ue

 e
l p

úb
lic

 v
al

or
és

 d
e 

la
 O

G
B?

10
 re

sp
on

se
s

Q
ue

 n
o 

co
br

em

Re
pe

rt
or

i

La
 tr

aj
et

òr
ia

.

La
 s

on
or

ita
t t

an
 e

sp
ec

ia
l d

e 
la

 g
ui

ta
rr

a

La
 c

om
pl

ic
ita

t i
 c

ap
ac

ita
t d

 a
na

r j
un

ts
 d

el
s 

in
tè

rp
re

ts
 ( 

qu
an

 e
s 

ai
xí

, c
la

r!)

L'o
rig

in
al

ita
t d

e 
la

 fo
rm

ac
ió

 in
st

ru
m

en
ta

l

N
o

Q
ue

 e
l d

ire
ct

or
 n

o 
fa

 e
l p

ap
er

 c
là

ss
ic

 d
e 

di
re

ct
or

, s
in

o 
qu

e 
to

ca
 m

en
tr

e 
di

rig
ei

x

La
 p

os
ad

a 
en

 e
sc

en
a

La
 q

ua
lit

at
 d

e 
la

 m
ús

ic
a,

pr
of

es
si

on
al

ita
t

La
 re

la
ci

ó 
en

tre
 n

os
al

tre
s

a 
l'e

sc
en

ar
i

L'
or

ig
in

al
ita

t d
el

 re
pe

rto
ri 

i
de

 l'
ag

ru
pa

ci
ó

0510
111

222
333

444
555



C
re

us
 q

ue
 te

ni
u 

al
gu

na
 q

ua
lit

at
 q

ue
 e

l p
úb

lic
 n

o 
ap

re
ci

a?

9 
re

sp
on

se
s

L'
O

rq
ue

st
ra

 d
e 

G
ui

ta
rr

es
 d

e 
B

ar
ce

lo
na

 é
s.

..

Sa
ps

 q
ua

n 
es

 v
a 

cr
ea

r 
l'O

rq
ue

st
ra

 d
e 

G
ui

ta
rr

es
 d

e 
B

ar
ce

lo
na

?

25
 re

sp
on

se
s

C
re

c 
q 

so
m

 m
ol

t…
La

 c
on

tin
ui

ta
t.

La
 q

ua
lit

at
 d

el
s…

N
oQ

ue
 e

l d
ire

ct
or

 n
…

S
in

ce
ra

m
en

t a
l…To

ca
r d

…
0123

1 
(1

1.
1%

)
1 

(1
1.

1%
)

1 
(1

1.
1%

)
1 

(1
1.

1%
)

1 
(1

1.
1%

)
1 

(1
1.

1%
)

3 
(3

3.
3%

)

N
o 

ho
 s

é
E

l 2
00

2
E

l 1
98

9
E

l 1
98

0
E

l 1
99

9

16
%

84
%



H
as

 v
is

ita
t 

m
ai

 la
 p

àg
in

a 
w

eb
 d

e 
la

 O
G

B?

25
 re

sp
on

se
s

Se
gu

ei
xe

s 
l'a

ct
iv

ita
t 

de
 la

 O
G

B
 a

 le
s 

xa
rx

es
 s

oc
ia

ls
?

25
 re

sp
on

se
s

S
í

N
o

N
o 

sa
bi

a 
qu

e 
en

te
ni

a

92
%

S
í

N
o

C
re

c 
qu

e 
no

 té
xa

rx
es

 s
oc

ia
ls

20
%

40
%

40
%



D
e 

fo
rm

a 
ge

ne
ra

l, 
co

ne
ix

es
 la

 h
is

tò
ri

a 
de

 la
 t

ra
je

ct
òr

ia
 q

ue
 h

a 
ti

ng
ut

 l'
O

rq
ue

st
ra

 d
e

G
ui

ta
rr

es
 d

e 
B

ar
ce

lo
na

?

25
 re

sp
on

se
s

C
on

ei
xi

es
 la

 s
ev

a 
ex

is
tè

nc
ia

 a
b

an
s 

de
 te

ni
r 

l'o
po

rt
un

ita
t 

de
 fo

rm
ar

-h
i p

art
?

25
 re

sp
on

se
s

S
í

N
o

16
%

84
%

S
í

N
o

20
%

80
%



Si
 h

ag
ue

ss
is

 d
e 

de
sc

ri
ur

e 
a 

la
 O

G
B

 a
m

b
 u

na
 p

ar
au

la
, s

er
ia

...

21
 re

sp
on

se
s

Se
le

cc
io

na
 le

s 
afi

rm
ac

io
ns

 a
m

b
 le

s 
qu

al
s 

et
 s

en
ti

s 
m

és
 in

de
nt

ifi
ca

t/d
a

25
 re

sp
on

se
s

A
m

ic
s C
om

pa
ny

e…E
sp

ec
ia

l E
xp

lo
ta

bl
eFa

m
ili

ar
G

en
ia

l!!M
us

ic
s 

ic
s

O
po

rtu
ni

ta
t

O
rig

in
al

id
ad

f…

0123 3 
(1

4.
3%

)
3 

(1
4.

3%
)

3 
(1

4.
3%

)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

1 
(4

.8
%

)
1 

(4
.8

%
)

0
10

20

"H
i p

ot
 h

av
er

m
ol

te
s 

or
qu

es
tre

s,
pe

rò
 c

…

"S
om

 u
na

 fa
m

ili
a,

la
 p

ar
t a

fe
ct

iv
a 

és l…

"E
ns

 fa
lta

pr
of

es
si

on
al

ita
t,

po
dr

ie
m

 tr
…

"T
oc

ar
 s

en
se

pa
rti

tu
re

s 
m

ill
or

a 
la

no
st

…

14
 (5

6%
)

14
 (5

6%
)

14
 (5

6%
)

19
 (7

6%
)

19
 (7

6%
)

19
 (7

6%
)

15
 (6

0%
)

15
 (6

0%
)

15
 (6

0%
)

7 
(2

8%
)

7 
(2

8%
)

7 
(2

8%
)



Es
cu

ll 
el

s 
TR

ES
 v

al
or

s 
qu

e 
cr

eu
s 

qu
e 

s'
id

en
ti
fiq

ue
n 

m
és

 a
m

b
 la

 O
G

B

25
 re

sp
on

se
s

A
fa

gi
ri

es
 a

lg
ún

 v
al

or
 a

l l
lis

ta
t 

an
te

ri
or

?

8 
re

sp
on

se
s

0
5

10
15

O
rig

in
al

P
ro

fe
ss

io
na

l

P
io

ne
r

P
ro

pe
r

Fa
m

ili
ar

U
ni

ó

Tr
ad

ic
ió

A
nt

ic

A
m

at
eu

r

A
fe

ct
e

A
m

bi
ci

ó

15
 (6

0%
)

15
 (6

0%
)

15
 (6

0%
)

3 
(1

2%
)

3 
(1

2%
)

3 
(1

2%
)

11
 (4

4%
)

11
 (4

4%
)

11
 (4

4%
)

8 
(3

2%
)

8 
(3

2%
)

8 
(3

2%
)

9 
(3

6%
)

9 
(3

6%
)

9 
(3

6%
) 11

 (4
4%

)
11

 (4
4%

)
11

 (4
4%

)
0 

(0
%

)
0 

(0
%

)
0 

(0
%

)

1 
(4

%
)

1 
(4

%
)

1 
(4

%
)

4 
(1

6%
)

4 
(1

6%
)

4 
(1

6%
)

13
 (5

2%
)

13
 (5

2%
)

13
 (5

2%
)

0 
(0

%
)

0 
(0

%
)

0 
(0

%
)

A
m

is
ta

t
C

ui
ro

s
Id

en
tid

ad
La

 c
oh

es
ió

.P
ro

fe
ss

io
na

l
R

ep
et

iti
u

0123

1 
(1

2.
5%

)

3 
(3

7.
5%

)

1 
(1

2.
5%

)
1 

(1
2.

5%
)

1 
(1

2.
5%

)
1 

(1
2.

5%
)



Q
uè

 e
t 

m
ot

iv
a 

a 
se

gu
ir

 fo
rm

an
t 

pa
rt

 d
e 

la
 O

G
B?

25
 re

sp
on

se
s

Pe
r 

ac
ab

ar
, d

es
cr

iu
 b

re
um

en
t 

qu
è 

si
gn

ifi
ca

 p
er

 a
 t

u 
fo

rm
ar

 p
art

 d
e 

l'O
rq

ue
st

ra
 d

e 
G

ui
ta

rr
es

de
 B

ar
ce

lo
na

17
 re

sp
on

se
s

Ja
 h

o 
te

ns
!

Fo
rm

ar
 p

ar
t d

’u
n 

gr
up

 d
’a

m
ic

s 
i a

m
ig

ue
s 

qu
e 

te
m

en
 l’

op
or

tu
ni

ta
r d

’a
ct

ua
r i

 fe
r m

ús
ic

a 
ju

nt
s

És
 u

na
 o

po
rt

un
ita

t p
er

 g
au

di
r d

e 
la

 m
ús

ic
a 

am
b 

gr
up

 ja
 q

ue
 a

m
b 

gu
ita

rr
a 

hi
 h

a 
po

qu
es

 a
gr

up
ac

io
ns

de
 c

on
ju

nt
. M

ha
 d

on
at

 lo
po

rt
un

ita
t d

e 
vi

at
ja

r, 
to

ca
r e

n 
es

ce
na

ris
 im

po
rt

an
ts

 i 
ap

re
nd

re
 a

 to
ca

r
m

ill
or

. E
st

im
o 

m
ol

t e
l p

ro
je

ct
e 

i a
 la

 g
en

t q
ue

 h
i p

ar
tic

ip
a,

 i 
m

'a
gr

ad
a 

ta
m

bé
 la

 p
ar

t a
fe

ct
iv

a 
de

 b
irr

es
-

fe
st

es
-d

iv
er

si
ó.

 L'
ún

ic
 p

er
ò 

qu
e 

tr
ob

o 
és

 q
ue

 p
od

ria
 s

er
 e

nc
ar

a 
m

ol
t m

és
 p

ro
fe

ss
io

na
l s

i e
s

bu
sq

ue
ss

in
 fe

st
iv

al
s 

pe
r p

ar
tic

ip
ar

, c
on

ce
rt

s,
 e

tc
...

pe
rq

uè
 e

s 
un

a 
fo

rm
ac

ió
 o

rig
in

al
 i 

ún
ic

a.

Po
de

r g
au

di
r d

e 
m

om
en

to
s 

in
ol

vi
da

bl
es

!!

L'o
po

rt
un

ita
t d

e 
po

de
r t

oc
ar

 e
n 

un
a 

or
qu

es
ta

 a
m

b 
un

 in
st

ru
m

en
t t

ra
di

ci
on

al
m

en
t s

ol
is

ta
 i 

fe
r u

n
no

m
br

e 
m

aj
or

 d
e 

co
nc

er
ts

 d
el

s 
qu

e 
fa

ria
 jo

 s
ol

.

Fo
rm

ar
 p

ar
t d

'a
qu

es
ta

 o
rq

ue
st

a 
es

 in
cr

ei
bl

e 
i u

n 
so

m
ni

 fe
t r

ea
lit

at
. P

od
er

 c
om

pa
rt

ir 
aq

ue
st

s
m

om
en

ts
 a

m
b 

el
s 

am
ic

s,
 p

ro
fe

ss
or

s 
i c

on
ei

xe
r a

 g
en

t n
ov

a.
 I 

so
br

et
ot

 c
om

pa
rt

ir 
aq

ue
st

a 
pa

si
ó 

pe
r

la
 m

ús
ic

a 
am

b 
la

 g
ui

ta
rr

a

Un
 p

riv
ile

gi
. L

'o
po

rt
un

ita
t d

e 
co

nè
ix

er
 p

er
so

ne
s 

in
te

re
ss

ad
es

 a
m

b 
el

 m
on

 d
e 

la
 g

ui
ta

rr
a 

cl
às

ic
a 

i
co

m
pa

rt
ir 

ex
pe

riè
nc

ie
s 

i i
nq

ui
et

ut
s 

se
m

bl
an

ts
 a

m
b 

el
le

s 
i a

lh
or

a 
ga

ud
ir 

de
 l'

af
ec

tiv
ita

t q
ue

 e
s 

re
sp

ira

"L
a 

pa
rt 

af
ec

tiv
a,

 l'
…

"L
'o

po
rtu

ni
ta

t d
e 

p…
"E

l b
en

ef
ic

i p
ro

fe
ss

…
"P

er
 tr

ad
ic

ió
 p

er
ò 

n…
"O

cu
pa

r e
l t

em
ps

 ll
…

"P
er

 d
iv

er
tir

-m
e,

 e
l…

O
po

rtu
ni

ta
t d

e 
po

d…
G

au
de

ix
o 

m
ol

t t
oc

…
U

na
 m

ic
a 

de
 to

t, 
p…

N
o 

hi
 s

eg
ue

ix
o 

fo
r…

8%

24
%

48
%




